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La invitația tovarășului Nicolae Ceaușescu

La invitația tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, secretar ge
neral al Partidului Comunist 
Ropiân, președintele Republicii

Socialiste România, tovarășul 
Sinan Hasani, președintele Pre
zidiului Republicii Socialiste Fe
derative Iugoslavia, va efectua

o vizită oficială de prietenie în 
Republica Socialistă România, 
în a treia decadă a lunii no
iembrie 1986.
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ORGAN AL COMITETULUI CENTRAL AL UNIUNII TINERETULUI COMUNIST
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IN FIECARE SECTOR DE ACTIVITATE

Munca întregului popor sub semnul perfecționării permanente Din activitatea

CT PEISAJ 
ÎAI MIȘCARE

Pentru mine orașele au avut 
întotdeauna o forță de fascina
ție, un miraj care îți are origi
nea in mișcarea lor caleidosco- 
pică. La Satu Mare această pu
tere de atracție nu are nimic 
ostentativ, strident, ci se naște 
dintr-o senzație de armonie pe 
care o emană orașul, străzile 
lui, întreg peisajul urban, cind 
privirea il ia in stăpinire pro
gresiv, încintată de asocierea 
odihnitoare a formelor și a miș
cării. E mai intii orașul vechi, 
cu aerul lui de metropolă nor
dică, cu edificii superbe pe fața
dele cărora goticul alternează 
cu renașterea transilvană și cu 
barocul, cu imaginile lui supra
puse in care se amestecă arcade 
și bolți, acoperișuri de țiglă 
roșie și turle, tot acest spațiu 
inundat de o culoare stranie și 
de patina altui timp, păstrat 
parcă intr-o dioramă imensă și 
animată. E un univers in care 
iți vine să te plimbi lanesfirșit, 
îh lumina ireală a sfîrșitului de 
toamnă, cind totul pare filtrat 
prin miere și cind orele nu se 
grăbesc, lăsîndu-te să privești 
în voie trecătorii și roiurile de 
păsări care dispar în azurul

Amplul proces de perfecțio
nare a întregii activități econo- 
mico-sociale care se află in pli
nă desfășurare în patria noas
tră are drept reper esențial noua 
etapă istorică deschisă de Con
gresul al XHI-lea al partidului, 
eveniment care a devenit pia
tră de hotar pentru eforturile 
ridicării României la cote supe
rioare de civilizație și progres, 
în centrul acestui proces de 
perfecționare se află firește tre
cerea la dezvoltarea de tip in
tensiv, ceea ce a pus și pune in 
fața noastră probleme noi, 
complicate, dificile și care so
licită _ soluții originale. ~ 
cum se știe istoricele 
ale Congresului al 
răspund unei realități 
locite, cerințelor accelerării și 
ridicării calității operei de fău
rire a socialismului și comunis
mului în România.

Perfecționarea muncii între
gului popor .potrivit indicelui 
de calitate și eficiență impus de 
actualul stadiu de dezvoltare 
are în vedere nu numai valori-

ficarea superioară a bogăției 
materiale acumulate pînă in 
prezent, ci și intensificarea pro
cesului de făurire a noi și noi 
valori menite să ducă la crește
rea continuă a avuției naționa
le, a forței materiale și spiri
tuale a patriei noastre socialis
te. Restructurările esențiale im
puse de procesul de perfecțio-

și aflate acum în aplicare 
reclamînd creșterea însem
nată a ponderii științei in 
planul perfecționării activită
ții economico-sociale. Nicio
dată în țara noastră nu s-a pus 
un accent mai mare asupra ști
inței și tehnicii celei mai înal
te ca în . perioada aceasta. Fi
rește problema constă în în-

Idei-forfa ale devenirii
Dupâ 

hotăr'iri 
XHI-lea 

nemij-

noastre comuniste
nare inițiat de Congresul ai 
XlII-lea vizează practic toate 
domeniile, fără excepție. în a- 
ceastă ordine de idei un loc 
central revine însușirii și intro
ducerii în producție a celor mai 
noi cuceriri ale revoluției ști- 
ințifico-tehnice contemporane, 
programele adoptate de parti
dul nostru în această privință

scrierea factorului științific, .ca 
factor de progres economic, 
material și spiritual în strînsă 
corelație cu ceilalți factori, pre
cum factorii politici, sociali, 
culturali, morali ș.a.m.d. A ob
ține noua calitate a muncii și 
eficiența economică superioară 
care concentrează dezideratele 
esențiale ale saltului pe care

urmărim să-1 realizăm pe linia 
dezvoltării noastre generale și 
permanente nu este posibil 
fără a apela din ce în ce mai 
mult și mai insistent la știință 
și tehnică, la ultimele cuceriri 
ale cunoașterii umane.

Partidul Comunist Român, în 
contextul strategiei generale 
adoptate pentru făurirea socie
tății socialiste multilateral dez
voltate și înaintare a României 
spre comunism a acționat și ac
ționează consecvent pentru ca 
forțele creatoare, capacitățile și 
rezervele poporului român să 
fie puse în valoare la nivele 
mereu mai înalte, în acord cu 
posibilitățile noastre, cu cerin
țele prezentului și viitorului 
României socialiste. Iată cum 
se explică conținutul conferit 
procesului de perfecționare a 
muncii, a activității economico- 
sociale. Proces de perfecționare 
care înseamnă promovarea cu-

TRAIAN GANJU
(Continuare în pag. a TV-a)

Există unități agricole care 
prin strădanii continue, prin 
permanente căutări, printr-o 
organizare riguroasă a fiecărei 
activități, prin racordarea la 
cele mai noi cuceriri ale științei 
reușesc de-a lungul anilor să 
se întărească necontenit, fiind 
capabile să obțină rezultate 
superioare pe multiple planuri. 
Poate din acest punct de ve
dere, cel mai reprezentativ 
exemplu pentru agricultura ju
dețului Arad este cel al I.A.S. 
Nâdlac, unitate mare și pu
ternică, înscrisă pe traiectoria 
producțiilor record.

— Titlul de „Erou al Noii 
Revoluții Agrare" — ne spunea 
inginerul Ștefan Bogar, directo
rul I.A.S.-ului, răsplătește efor
tul depus pentru obținerea în 
medie a peste 8 000 kg de griu 
pe fiecare din cele 600 de ha 
semănate. El are pentru noi o 
semnificație în plus 
la alte două culturi, 
porumb, am realizat 
la nivelul cerințelor 
lor stabilite pentru acest cinci
nal, demonstrînd astfel cu pu
terea și exemplul faptelor că 
dispunem de capacitatea de a 
spori continuu randamentul 
productiv al pămîntului, de a-1 
valorifica integral.

O răsplată bine meritată, de
sigur, care validează în primul 
rînd o experiență pozitivă, i Așa, 
de pildă, constanta rec’oltelor 
record de griu i-a convins pe 
specialiștii de aici de justețea 
tehnologiei aplicate. Ba, mai 
mult, preluînd unele învățămin
te de Ia această cultură. la 
orz s-a obținut in 1986 o medie 
de 8 004 kg la ha, pe terenurile 
irigate at.ingindu-se și nivelul 
mediu de 8 700 kg. în ce constă

PRODUCȚIE MAXIMA!
însă secretul producțiilor de 
griu ? în anul trecut, bunăoară, 
s-au realizat 8 335 kg la ha. Un 
nivel înalt, dar care fusese 
atins anterior la ferma nr. 3. 
Experiența acestui colectiv a 
fost extinsă pe întreaga unitate, 
la toate verigile organizatorice 
și tehnologice. Rezultatele din 
cîmpurile experimentale și lo
turile demonstrative au arătat 
ce elemente dau randament

unităților agricole 

distinse cu titlul

întrucit și 
la orz și 

producții 
și sarcini-

de „Erou al Noii

Revoluții Agrare"

maxim pe aceste soluri. în plus, 
confruntindu-și părerile cu cei 
de la Pecica și din alte unități 
fruntașe ale iudețului, specia
liștii au stabilit cu precizie mo
dul de acțiune. S-a pornit mai 
întîi de la avantajul fertilizării 
solului prin staționarea anima
lelor în timpul pășunatului pe 
suprafețele cu plante furajere, 
prin oare se asigură, fără efor
turi, „aplicarea" de gunoi 
grajd pe mai bine de 300 
hectare în medie, la cite 
ani. Agrofondul superior se 
alizează și prin folosirea îngră
șămintelor chimice în doze di
ferențiate.

Dintre soiurile încercate în

de 
de 

doi 
re

1985. Fundulea 29, Fundulea 133, 
Lovrin 34 și 40, pentru acest an 
s-au reținut doar două dintre 
ele, cele mai productive. Fun
dulea 29 s-a detașat clar, astfel 
că acum, în toamnă, el a fost 
însămințat pe suprafețe sporite. 
Iarna s-a aplicat fertilizarea 
suplimentară cu azotat, iar tra
tamentul foliar din momentul 

' înspicării plantelor a fost du
blat de administrarea ureei.

Discutînd cu inginerul Ștefan 
Bogar, l-am rugat să facă evi
dențieri între cei care au obți
nut recolte bogate. O treabă 
grea, ni s-a răspuns, căci fie
care dintre șefii de fermă sînt 
hotărîți să crească mereu nive
lul producțiilor. Iată, în 1985, 
primii au fost cei de la ferma 
4, cu 8 520 kg (cei care în acest 
an au realizat pe 100 .de hectare 
irigate o recoltă de 8 710 kg). 
Pentru locul doi candidează 
însă atît colectivul inginerului 
loan Uieș (ferma 2), cit și cel 
al inginerului Tiberiu Tabără. 
Fiecare din ei, ca- de altfel și 
cei de la ferma 1 (a tehnicia
nului Gheorghe Palyov) acțio
nează ferm pentru a smulgi 
pămîntului cît mai multe roade. 
„Acum, în această toamnă ge
neroasă, mobilizați de titlul 
obținut, am acordat o atenție 
aparte culturii de griu. Solul 
greu, uscat, ne-a creat pro
bleme. dar n-am făcut rabat de 
la calitatea lucrărilor, în patul 
germinativ bine mărunțit am 
pus o doză mărită (cu aproape 
15 la sută) de sămînță condi- 

, ționată și., tratată. în același 
timp, pe 200 hectare am realizat

GHEORGHE CRIȘAN

(Continuare în pag. a IV-a)

REPORTAJUL
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amiezii. tmi place această zonă 
venerabilă a orașului, cu grupu
rile ei de adolescenți care ies pe 
porțile liceelor, cu trăsurile 
vechi care așteaptă alături de 
taxiuri în micul scuar din fața 
parcului, ctt mirosul îmbietor de 
castane coapte care se răspân
dește de pe grătarele cu mangal 
încins.

Cind ajungi prima oară în 
zona noului centru al munici
piului senzația pe care o încerci 
e copleșitoare. E un spațiu ar
hitectural rar întîlnit prin pro
porții și armonie, o creație- 
unicat ce poartă pecetea unei 
fantezii debordante, a unei in
tuiții remarcabile a spațiului 
urban. Magazinul „Someșul", 
Casa de cultură a sindicatelor, 
celelalte edificii care dau con
tur vastei piețe închipuie nu- 
cleut unui oraș al viitorului, în 
structurile căruia funcționalita
tea și expresivitatea plastică se 
îmbină in modul cel mai fericit. 
In acest peisaj de accentuată 
modernitate clădirea palatului 
politico-administrativ ne apare 
cu adevărat ca un simbol al im
petuoasei dezvoltări a. orașului. 
Profilat pe malul din dreapta 
Someșului edificiul pare o pasă
re uriașă cu aripile deschise ce 
domină de la mare distanță în
tregul peisaj al orașului," zona 
veche și noile cartiere construite 
in ultimele decenii.

tntr-unul din birourile secto
rului de arhitectură și sistema
tizare din cadrul Secției de ar
hitectură, sistematizare, tehnic 
și investiții a consiliului 
popular județean stau de 
vorbă cu arhitecta Mirela 
Moiș, care are amabilitatea 
să-mi prezinte succint direcțiile 
principale ale dezvoltării orașu
lui. De la ferestrele situate un
deva la etajul nouă al celei mai 
înalte clădiri municipiul se ză
rește ca-n palmă, cu inflores
cențele lui de acoperișuri și 
străzi.

Satu Mare este'un oraș care 
s-a dezvoltat impetuos in ami 
din urmă. In zona sudică, pe 
malul sting al Someșului au fost
MIRCEA FLORIN ȘANDRU

(Continuare în pag. a TV-a)
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DA UNANIM LA REFERENDUMUL DE LA 23 NOIEMBRIE!
TINERI Șl TINERE!
OAMENI Al MUNCII DE LA ORAȘE Șl SATE!
CETĂȚENI Șl CETAȚENE!

Pace pentru copiii noștri, altul pleacă;

CAROLINA ILICA
(Continuare in pag. a TV-a)

face 
cele

se 
de
la

cu zumzetul- 
altă gară a-

dă 
picior 

care 
Ba-

biletul pînă 
capăt ; dar 
se rabdă să 
întrebe, a-

pace pentru viitor!

VIAȚA LA GARĂ
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Prin tot ceea ce facem pentru întărirea forței materiale a patriei 
noastre socialiste, prin devotamentul și pasiunea cu care fiecare ne înde
plinim la locurile noastre de muncă sarcinile încredințate, acționînd 
pentru îndeplinirea exemplară a politicii Partidului Comunist Român noi 
ne demonstrăm voința de a trăi intr-o lume a păcii, colaborării și înțe
legerii între toate popoarele lumii, hotărîrea de a face totul pentru a 
asigura liniștea și viața pașnică, creatoare, necesară edificării măreței 
opere a socialismului și comunismului în România. Munca pentru țară 
și popor reprezintă un Da unanim pe care cu toții, tineri și mai vîrstnici 
îl vom exprima la referendumul de la 23 noiembrie.

Gara Verești. Inserarea de 
toamnă, cu lumină mieroasă, 
o face și mai modestă. Un 
loc unde nu se oprește ni
meni ? Ba se oprește foar
te multă lume, numai că 
pentru a coborî dintr-un 
tren și a urca în altul. Căci 
Vereștii sînt un nod vestit 
de cale ferată ; cu trei di
recții de mers : spre Bucu
rești. spre Suceava si spre 
Botoșani-Dorohoi. într-o oră, 
intr-o singură oră. peronul 
s-a animat de cîteva ori ; 
zgomot de tocuri mai ascu
țite. mai late, bărbătești sau 
femeiești. încălțări aproape 
neauzite, ale copiilor, pîslari 
mari si tîrșîiti. ai bătrinilor; 
caldarimul e ne
părtinitor, 
fiecărui 
ecoul pe 
il merită.
££el?‘î “ LA UN TINAR 
mai înfundat. ANOTIMP

Dar cel mai *■■■■■■•■»■■ 
frumos dintre 
toate e zumzetul de voci, 
roiul grăbit al celor care 
coboară pentru a urca : nu 
se poate compara în adevăr 
cu nimic decît 
de voci dintr-o 
glomerată.

Un tren vine, 
ascultă de semnalele lumi
noase : pe roșu nu se tre
ce ; ne verde, liber, albas
tru, manevră oprită ; două 
lumini galbene, liber cu vi
teză redusă ; alb lunar (ce 
frumos sună, de parcă tre
nurile ar avea atunci pro
gram de visare î). liber pen
tru manevre.

în dreapta gării — dacă 
stai cu fata la trenuri — 
stau vagoane încărcate cu 
cartofi ; stau si așteaptă ; un 
lucru de nimic, ai crede ; du
rează însă 3—4 ore : pînă se 
cintăresc. pină se acoperă cu 
prelate, pînă se sigilează, 
pină se expediază. Spre toa-

tă tara. Exportul se 
spre primăvară. Pe 
două linii de marfă, spre Li- 
teni. dorm în coaja lor 45 de 
vagoane de cartofi : impiegat 
de mișcare, casier, magazio
ner, partida de manevră... 
fiecare om din tură se în
grijește de pregătirea lor 
pentru expediție. Prin gara 
Verești circulă zilnic în jur 
de 90 de trenuri de marfă și 
48 de trenuri de călători. 
„Celulele" impiegatilor de 
mișcare sînt cocoțate ca niș
te cuiburi de vulturi ; ei tre
buie să vadă si să audă tot. 
tot.

Cei mai 
înghesuie.

multi pasageri 
nu atît la casa 

bilete, cit 
ghișeul de In
formații. De o- 
bicei, pentru un 
drum mai lung, 
omul își cumpă- 

. ră 
i la

nu
• nu 

vînd o jumăta- 
la dispoziție, pe 
vine trenul, dacă 
are întîrziere. la 
in stația cutare...

te de oră 
ce linie ii 
nu, cumva 
cit ajunge
Pereții sînt înveseliți din loc 
în loc. în sala de așteptare, 
cu fotografii ; cele mai mul
te au peisaje ; un pilc de 
mesteceni cu trupuri fragi
le si albe îmbrăcate in ve
selia verdelui de primăvară, 
o vale eu flori pe margini, 
pestrițe și multe, cum nu
mai vara poate aduna, o ca
bană între brazi închieiurați, 
un tei singuratic si îngălbe
nit de toamnă, clteva brin- 
duse de primăvară tăind ză
pada cu creștetul lor moa
le. dar ascuțit si stăruitor... 
Căci nimic nu ne poate o- 
dihni mai mult decît o ima
gine din natură. încerc să

• Fotbal XII. RITM, VITEZA, GOLURI ! • Cuvînt 
pentru Nicu Vlad • Pe marginea meciului de tineret 
România — Spania : „AVEM O NOUA' GENERAȚIE 
DE FOTBALIȘTI TALENTAȚ1" «6 Un sport în 
dezbatere : luptele — MASURI CHIBZUITE, CERTI
TUDINI DE VIITOR
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ILIACHNAPA
DĂRILOR RĂSPUNDERI ĂLE SOCIETĂȚII I

PACE PENTRU COPIII NOȘTRI, PACE PENTRU VIITOR!
Peste puține zile, la 23 noiembrie, alături de 

întregul popor, tinerii țării își vor spune cuvîntul 
intr-o problemă de o importanță majoră nu nu
mai pentru destinul viitor al patriei noastre, ci 
și pentru cel al întregii planete. De fapt, cuvîntul 
tinerilor este deja cunoscut — este singurul 
cuvînt al rațiunii, al dragostei de viață, de oa
meni — DA pentru pace, DA pentru un miine 
de liniște și bunăstare ! Intre numeroasele opinii 
ale tinerilor, publicate de ziarul nostru, atrag 
atenția cele ale unor părinți : „Am primit cu 
deosebită emoție noua și strălucita inițiativă de 
pace a secretarului general ai partidului, *ova- 
rășul Nicolae Ceaușescu. La referendum vom 
spune din toată inima DA pentru dezarmare. 
Avem copii, vrem să-i creștem în liniște și pace, 
vrem să le asigurăm un viitor, or, fără pace acest 
viitor ar fi ca și inexistent".

Cu clarviziune și nobilă dragoste părintească, 
secretarul general al partidului nostru, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, a numit tinăra generație 
„viitorul însuși ai patriei socialiste". Acest viitor, 
reprezentat de milioane de copii, tineri și ado
lescenți, dorește să clădească ziua de miine după 
concepțiile sale. O zi de miine în care valoarea 
supremă să fie omul, o zi de miine în care 
munca să fie cea mai prețioasă monedă, o zi 
de miine in care cele mai îndrăznețe vise să-ți 
găsească împlinirea. Generația tînără a fost 
crescută, educată în aceste generoase idealuri. 
Generația tînără își crește copiii în ace
leași idealuri, transmise ca o comoară de preț 
din tată în fiu. S-an făcut multe in țara noastră 
pentru crearea unor excelente condiții de creștere 
și formare a copiilor, a adolescenților. S-au con
struit grădinițe, creșe, școli, case ale pionierilor 
și șoimilor patriei, policlinici, dispensare, spitale, 
ea să nu mai vorbim de sutele de mii de locuințe 
repartizate familiilor tinere. Cadre didactice ex
celent pregătite se ocupă de formarea morală.

Împreună pentru o viață

SEMNUL INCONFUNDABIL
AL SPERANȚEI ÎNTR-UN 

MIINE LINIȘTIT

CEL MAI FRUMOS 
CUVlNT DE PE PĂMINT

lucrare de control la istorie, cu tenia: PACEA

Dimineață devreme, sute de 
oameni se îndreaptă spre 
poarta combinatului. Saluturi
le nu mai contenesc. E greu 
să-ți dai seama cine a venit 
împreună cu un prieten, un 
coleg, o rudă, pentru că deja 
aici, pe aleea care duce spre 
colosul industrial, toți sint co
legi de muncă, prieteni, rude 
— într-un alt sens, mai larg, 
membri ai marii familii a 
colectivului. Și totuși, patru 
oameni sint recunoscuți lesne 
de siderurgiștii hunedoreni, 
chiar la această aglomerată și 
mereu grăbită oră a dimineții, 
pentru că sint văzuți mereu 
împreună, pentru că grupul 
lor s-a format în timp, sub 
ochii prietenilor, ai specialiș
tilor combinatului...

Cu ani In urmă (acum i se 
pare că acești ani aparțin al
tei vieți !), oțelarul Teodor 
Fițiu venea la lucru singur. 
Lăsa acasă, la plecare, patrii 
copil frumoși, două fete și doi 
băieți („Nici că ți-ai putea 
dori o mai fericită potrivi
re !“), de care în orele pe care 
el avea să le petreacă la 
gura cuptorului rămînea să 
se ocupe soția. „Ca într-o po
veste — își amintește astăzi 
unul dintre fediori. Florentin 
Fițiu — cum împlineam vre
unul dintre noi 10 ani. tata ne 
aducea tn combinat, să vedem 
cum arată de aproape o oțe- 
lărie, să ne minunăm de jer
bele de stele aurii și să nu 
ne mai fie niciodată frică de 
foc, de cuptoare, de muncă". 
Și tot ea într-o poveste, aș 
adăuga, de cum terminau 
școala, copiii oțelarului Teodor 
Fițiu se alăturau tatălui pe 
drumul zilnic spre Combinatul 
siderurgie. Prima a început 
să-și însoțească tatăl fHca mat 
mare, Violeta ; au urmat-o 
peste rfțiva ani Valentin și, la 
scurt timp, mezinul. Florentin. 
Numai Liliana a avut alte 
vise, a rămas credincioasă, 
cum se spune, primei tradiții 
a familiei, oea de agricultor, 
și. după ce a absolvit liceul 
agroindustrial s-a Încadrat 
muncitoare la serele din Slnt- 
andrei...

„Voi, obișnuiește să spună 
mama. Persida Fițiu, puteți 
lua singuri în primire un cup
tor !“ Așa șl este, ml se con
firmă la Otelărfa Siemens Mar
tin 2, Teodor Fițiu este prim- 
topitor si șef de echipă, știe 
..rețetele" pentru toate tipurile 
de oțel ; Florentin este elec
trician specializat în cuptoare, 
și are în grijă buna funcțio
nare a acestora din punct de 
vedere electric ; Valentin este 
lăcătuș, se ocupă de întreți
nerea utilajelor de la OSM 2 ț 
iar Violeta, muncitoare în 
aceeași secție cu tatăl și frații 
săi, se îngrijește de aprovizio
narea cuptoarelor cu materie 
primă, piese de schimb și tot 
ce mai trebuie.

„Pace să fie !“ este o vorbă 
dragă primului topitor Teodor 
Fițiu. O spune ori de cite ori 
se diseută despre planuri de 
viitor. Și în familia Fițiu se 
fac mereu asemenea planuri. 

„Sintem o familie în mers î, 
îmi spune zîmbind Florentin. 
Am învățat de la părinți să 
nu ne mulțumim cu puțin, să 
nu avem impresia că am ajuns 
la capătul drumului." Părinții 
nu s-au rezumat la vorbe, 
le-au oferit copiilor propriul 
lor exemplu. Pentru că a fost 
liniște, și pace, pentru că vre
murile se luminaseră, feciorul 
de țăran, născut în comuna 
Cernei din județul Arad, Teo
dor Fițiu, a putut să se des
prindă de pămint și de casa 
părintească, a putut să plece 
la școală, la Oțelul Roșu, și să 
devină oțelar. Combinatul si
derurgic din Hunedoara, aflat 
în plină modernizare și dez
voltare, l-a primit cu brațele 
deschise— Ar fi putut să fie 
un capăt de drum. Dar pentru 
tînărul oțelar de atunci, ca 
pentru mai toți colegii săi de 
altfel, avea să fie de-abia un 
început... Au urmat alte școli, 
alte specializări, și Teodor Fi
țiu a devenit prim-topitor, 
apoi, șef de echipă. Tot pentru 
că a fost pace, fiii și fiicele 
sale au crescut frumos și 
drept, și-au ales ce școli au 
vrut, ce meserii au vrut. Și 
semn că tatăl s-a arătat întot
deauna mîndru și mulțumit 
de fascinanta dar dificila sa 
meserie, trei dintre copii l-au 
urmat chiar în secția unde lu
crează încă din momentul în
cadrării în combinatul hune- 
dorean. Drumurile copiilor 
spre mai bine, spre o valoare 
superioară a muncii și a vieții, 
continuă și ele. Valentin «-a 
înscris la seral, la Liceul in
dustrial nr. 1 și este elev în 

■clasa a XlI-a. Florentin, elev 
și el la liceul seral, urmează, 
în paralel, și un curs de spe
cializare în oțelărle. Visul său
— să ajungă să preia cupto
rul tatălui, în calitate de prim- 
topitor ! Violeta a absolvit 
deja cursurile liceului indus
trial și s-a căsătorit. Visul el 
cel mai apropiat este visul 
oricărei proaspete căsătorite
— zîmbetul unui copil!

Planurile de viitor depășesc 
Imediatul ; unul dintre băieți. 
Florentin, îmi mărturisește că 
se gîndește deja să dea con
curs de admitere la institutul 
de învățămînt superior, multi 
colegi din combinat au muncit 
pentru saltul acesta șl acum 
sînt subingineri, conduc col ce. 
tlve întregi. Familii, cum este 
cea a încă tînărului oțelar 
Teodor Fițiu. sînt numeroase 
în combinat. Semn inconfun- 
dabil al dragostei de muncă, 
cd atașamentului Ia acest 
uriaș colectiv, sute de specia
liști și-au adus fiii și fiicele 
în cetatea siderurgiei hunedo- 
rene. Și semn inconfundabil al 
speranței într-un mîine liniștit, 
într-un viitor de pace, toate 
aceste familii fac planuri, pla- 
nuri realiste, planuri realiza
bile. „Pace să fie !“ repet aicț 
vorbele primului topitor. Pace 
să fie și visele tinerilor vor 
deveni realitate...

MONICA ZVIRJINSCHI

științifică și culturală a tinerelor vlăstare. Ne
trecut in orar, dar prezent in fapt in tot spațiul 
rezervat învățării — de la grădiniță pină la facul
tate — se afirmă un obiect pe cit de simplu, pe 
ații de important : PACEA. Desenind, cintind, 
inmagazinind cunoștințe despre frumusețile pa
triei și ale lumii, aflind date semnificative despre 
felul in care poporul nostru și popoarele planetei 
și-au asigurat liniștea și demnitatea necesare 
construcției, creației, memorind versuri ce prea
măresc omul, fiii și fiicele noastre învață să iu
bească și să prețuiască pacea ea bunul cel mai 
de preț al vieții. Dar înainte de școală, și, mai 
tîrziu, in paralel cu ea, un rol hotârîtor in edu
cația in spiritul păcii revine familiei. Odată cu 
cuvintat „mamă", să-i învățăm pe cei mici și 
cuvîntul „pace" ! Ei sint viitorul, ei sint cei care 
vor trebui să ducă mai departe viața pe pămint. 
Poporul nostru, un mare iubitor de pace, unul 
dintre puținele ce pot afirma cu fruntea sus că 
nu au ieșit niciodată la luptă decît ca să-și apere 
fruntariile, are o mare tradiție în acest sens. 
Cînteceie de leagăn ale mamelor noastre au fost 
și sint eintece de pace. Jocurile copiilor noștri 
au fost și sint jocuri de pace. Părinții de azi sint 
tineri formați ei înșiși în spiritul acestei lupte 
pașnice pentru un viitor mai bun și mai drept. 
De la cea mai fragedă vîrstă, copiii lor aud in 
casă, prenunțîndu-se cu dragoste și respect, 
euvîntul „pace".

Pagina de față, consacrată ca de obicei familiei 
tinere, își propune astăzi o temă specială, o temă 
care ne preocupă pe toți in aceste zile premergă
toare marelui referendum de Ia 23 noiembrie : 
cum receptează copiii, de la părinții lor, de la 
grădiniță sau din școală, ideea de pace, cum se 
reflectă în destinul cuplului tînăr, al urmașilor 
acestuia, starea de pace, apărată și cultivată cu 
atita nobilă grijă in România socialistă.

Drumurile copilăriei fericite
Printre multele surprize pe 

care mi le-a rezervat pînă acum 
viața de reporter, cele legate de 
oamenii șantierelor de construc
tori — cum sînt ei numiți, cu un 
generic adevârat - au fost cele 
mai profunde. Probabil câ viața 
în mișcare, probabil din pricina 
documentării mai puțin rigide 
sau poate a firii lor mai deschi
se, povestitori simpli, dar capti- 
vanți pentru că au trăit și au 
văzut multe și nu se inhibă vor- 
bindu-ți In formule „ziaristice", 
contribuie la descoperirile aces
tea. descoperiri ce adincesc 
portretul omului născut pe și 
pentru șantier. Dumitru Nicodim 
este unul dintre acești șantie- 
riști de vocație („născuți, iar nu 
făcuți"), biografia Iui însumind 
pînă în acest moment etape 
care se suprapun șantierelor 
prin care a trecut. Șeful do 
șantier de la Rusănești (ucenicit 
la Govora, Strejești, Drăgănești 
etc.) are un punct sensibil : a- 
cest punct sensibil se cheamă, 
în general, copiii, iar în particu
lar copiii Iui. Dan-Adrian, șco
lar pe-a patra acum, Ia Cilienî,

SOARELE SUB CARE ÎNFLORESC TOATE VISELE!
începusem deja să-l cunosc 

pe învățătorul Vasile Andrees- 
cu. secretarul Comitetului co
munal Bărbătești al U.T.C.. îna
inte chiar de a ne întilni. Des
pre el, despre preocupările lui 
multiple, despre dragostea lui 
împărțită deopotrivă între co
piii cărora le îndrumă primii 
pași în dezlegarea tainelor căr
ții și meseria de țăran pe care a 
deprins-o de la tatăl său și pe 
care nu vrea să o uite — îmi 
vorbiseră, în drumul nu prea 
lung de la Rîmnicu Vîlcea pînă 
în comună, însoțitorii mei. Eu, 
reporterul, mergeam la Bărbă
tești împins de curiozitatea de 
a-1 cunoaște pe acest om despre 
care auzisem numai lucruri fru
moase, Ei. tovarășii de drum, 
mergeau să-i înmîneze premiile 
cuvenite pentru ocuparea locu
lui întîi pe județ în întrecerea 
„Cea mai frumoasă bază spor
tivă". un sac plin cu materiale 
și echipament sportiv. „Este 
unul dintre cei mai buni secre
tari de comună pe care-i avem 
la această oră în județ", conclu
zionase cineva discuția noastră 
din autobuz cind am ajuns la 
Bărbătești.

L-am găsit la prima și sta
tornica lui pasiune, la școală, 
îmbrăcat „în învățător". îi stă
tea bine, deși se vedea că nu-i 
ținuta Iul de toată ziua. După 
terminarea orelor. Vasile An- 
dreescu îmbracă „uniforma" lu
crătorilor pămîntului si trece la 
a doua (și la fel de statornica) 
pasiune, agricultura. Era în fața 
porții. Nu, nu ne aștepta pe 
noi, de altfel nici nu fusese 
anunțat că venim. Supraveghea 
plecarea copiilor. Orele de curs 
se încheiaseră. „Bună ziua". 
„Bună ziua și bine ați venit". 
Pe poartă ies grupuri gălăgioa
se. Cînd trec pe lingă noi își 
potolesc larma și alergătura : 
„Bună ziua, tovarășe învățător". 
„Bună ziua, copii. Aveți grijă 
la mașini". Discuția noastră este 
des întreruptă, ....să te duci
direct acasă, să nu mai întîrzii

*
*
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Sini tată pentru fiii mei 
Sînt sfat și-nțelepciune 
M-aplec cu grijă către ei 
Le spun povești și glume.

li plimb de mină-n pas ușor 
Și-s mindru ca un tată 
Ej calcă tot de două ort 
Iar eu numai o dată.

Sint tată pentru ochi frumoși 
Și miini ce sint minute 
E totul mic și serios
Virtej de mașinuțe.

Sint leagăn pentru somnul lor
Și leac pentru vreo rană 
Mecanic startului in zbor, 
Albastrul păcii cind ii cheamă.

DUMITRU NICODIM

lingă șantierul tatălui, și Aie- 
xandru-Gabriel (5 ani, grupa 
mare, așadar, la grădiniță) știu 
șantierul (viața, oamenii, mași
nile, agregatele, termenii și 
chiar limbajul) așa cum alți co
pii știu „Cățeluș cu părul creț !“ 
Născuți pe șantier, crescuți pe 
șantier (chiar dacă absolventă 
de tehnologie chimică anorga
nică, Elena Nicodim și-a aflat 
locul lingă soțul ei tot in șan
tier), copiii Nicodim au învățat 
această lume și o iubesc pentru 
că este lumea copilăriei lor. O 
lume mișcătoare, o lume ce se 
tot creează, sub ochii lor și cu

și astăzi... miine să nu mai uiți 
să aduci caietul..." îi propun 
un subiect despre care simt că-i 
faee plăcere să vorbească : 
școala, pasiunea pentru meseria 
de învățător. „Mi-am dat sea
ma că îmi place această pro
fesie cind eram în anul întîi 
de liceu. Practica pedagogică pe 
care am făcut-o m-a edificat, 
însă pasiunea pentru această 
profesie este mai veche. îmi 
plăcea cind eram la școala pri
mară să stau la catedră în re
creații. în locul învățătorului. 
Cred că atunci s-a născut pa
siunea. Desigur, mai tîrziu am 
aflat că pentru a fi învățător 
nu este suficient doar să-ți 
placă să stai la catedră. Atunci 
însă îmi era suficient. Cind am 
terminat liceul, la Rîmnicu 
Vîlcea, am dorit să mă întorc la 
Bărbătești. Cunoșteam locurile, 
cunoșteam oamenii, eram acasă. 
De ce n-am rămas la oraș, deși 
am avut posibilitatea ? Mi-a 
plăcut ca orășul să fie aici la 
noi. la sat. Doream să pun în 
slujba copiilor acestor oameni 
ceea ce învățasem. De atunci 
au trecut cițiva ani buni și cite- 
va promoții au pășit în viată cu 
tainele alfabetului deslușite de 
mine". „Ce-i mai trebuie unui 
învățător pentru a-și face bine 
meseria. în afară de a-i place 
să stea la catedră și să știe să 
le deslușească elevilor literele 
alfabetului ?“ Zîmbește. Școala 
a rămas undeva în spatele nos
tru. De-o parte și de alta a șo
selei asfaltate. Bărbăteștiul îșl 
înșira casele arătoase, semn de 
prosperitate. Mai salută cițiva 
trecători. „Multe, foarte multe 
altele. în primul rînd dragos
tea pentru copii, condiție esen
țială a meseriei noastre. Fără 
a-ți iubi elevii (și copiii simt 
imediat asta) nu coti fi un bun 
dascăl. Apoi, trebuie să fii „la 
zi", cum se spune, cu foarte mul-» 
te noutăți din cele mai diferite 
domenii. De multe ori acești 
copii care au în casă, de cînd se 
nasc, televizor și telefon. înain- 

mintea și brațele părinților tor. 
Iși vor urmări pe hartă traseul 
copilăriei și alături de fiecare 
localitate de care-i leagă amin
tiri specifice copilăriei (aici am 
făcut grădinița, aici eram in 
clasa a V-a, aici eram deja în- 
tr-a opta și așa mai departe) vor 
putea spune aici s-a construit 
barajul, dincoace era hidrocen
trala. Și de toate cele construi
te vor lega amintirea părinților 
care i-au învățat ce înseamnă 
să te dăruiești, ee înseamnă să 
construiești, ce înseamnă să fie 
liniște și pace. Inginerul Dumi
tru Nicodim așază, cu timidi

te de a ști să-l scrie pe „a" te 
întreabă de ce plutesc oamenii 
cînd zboară în Cosmos sau de 
ce nu cade Luna pe Pămint. 
Pentru ei. tu. omul de la cate
dră. ești atoateștiutor. îți acordă 
această încredere aprioric și 
ești dator să nu le-o înșeli. Ce 
ar mai fi ? Avînd în vedere că 
la această vîrstă se formează 
deprinderi pentru toată viata, 
se modelează caractere, ai dato

*

*
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tate și sfioșenie, lingă toate gîn- 
duriie lui bune, lingă toate fru
musețile morale și materiale pe 
care le-a sădit pînă acum și a- 
ceste versuri pentru copiii săi. 
Nu știu dacă erau scrise pentru 
a fi publicate, nu știu dacă nu 
sînt altceva decît alintul copi
lului în somn, cîntecul său de 
împăcare. Știu însă că după zi
lele de încordare, zilele lungi 
ale șantierului, după drumuri și 
luări de la capăt, un om își pri
vește copiii și le scrie fericirea 
de a fi părinte.

CONSTANTIN STAN

ria să-ți înveți elevii să fie oa
meni, viitori buni cetățeni. Este 
poate cea mai dificilă și cea 
mai frumoasă îndatorire a 
noastră". Se întrerupe pentru a 
saluta cîțiva săteni ce trec pe 
Ungă noi. Din spate ne ajunge, 
huruind, un tractor cu două re
morci. Bărbăteștiul nu uită, nici 
aici, pe strada asfaltată, mărgi
nită de case frumoase, că prin
cipala lui îndeletnicire , este

Pe una din foile de hlrtie 
găsesc notat: „Lucrare de 
control la istorie, cu tema : 
Pacea". Iată, îmi spun, copiii 
au simțit că această temă tine 
de domeniul istoriei, că istoria 
omenirii ar trebui să fie de 
aici înainte o istorie a păc i 
nesurvenite în urma unui 
război, ci a unei păci instaura
te de ei prin rațiune, prin în
țelegere, prin prietenie. Cop-ii 
noștri își doresc pacea. Copiii 
României își doresc pacea. 
„Pacea nu înseamnă nimic alt
ceva pentru mine decît liniște, 
liniște deplină. Acea liniște rie 
care depinde viata pe planeta 
noastră. Stau deseori și mă 
Întreb : de ce trebuie să se fo
losească toate cuceririle știin
ței și tehnicii pentru ca omul 
să-1 distrugă pe om ? De ce, 
cind cuceririle acestea minu
nate ar trebui să-i facă omu
lui o viață mai frumoasă ?!“. 
scrie Eugen Tontoroiu din Cla
sa a X-a A de la Liceul 
„Unirea" din Focșani, încheind 
fierbinte: „Doresc păcii.
Vreau să mă bucur de această 
viață frumoasă". Da, copiii 
noștri vor să se bucure de 
viata frumoasă și liniștită a 
căminelor, a orașelor, a țării 
lor. Pentru că : „Omenirea nu 
vrea arme nucleare. Noi. co
piii României, vrem să *ie 
pace și fericire pe întreaga 
planetă", notează Mihai Bu- 
zatu, clasa a VIII-a B de la 
Școala generală nr. 40. Bucu
rești. „Vedem la televizor ce 
urtt e războiul și cît de triști 
privesc copiii către părinții 
lor, în țările unde mai e 
război. Noi, copiii, nu trebuie 
să cunoaștem ce este războ
iul", spune Nicoleta Căldare 
din clasa a VIII-a. In numele 
tuturor copiilor din România 
vorbesc copiii celor două școli, 
din București și Focșani, căro
ra nu a trebuit șă le spun de- 
eît un singur cuvînt — pace — 
pentru ca ei să înțeleagă 
temă „extemporalului". Si toți 
au caligrafiat deasupra rîndu- 
filor o întrebare : „Ce înseam
nă pentru mine pacea ?“ Scrie 
Neeulai Gherghinoiu : „Pacea, 
pentru mine, înseamnă conti
nuarea vieții pe pămînt, în
seamnă liniștea și bucuria. 
Cînd spun cuvîntul pace mă 
gîndesc la generațiile viitoare, 
la Viitorul omenirii. Insă, ca 
să fie pace pe pămînt, trebife 
ca toate popoarele lumii să re

agricultura. Continuă cînd se 
stinge zgomotul în lungul șose
lei. „Dintotdeauna am căutat 
șă sădesc în sufletele acestor 
micuți dragostea de patrie, de 
partid, de popor, de trecutul 
nostru glorios, dragostea pentru 
pace. Da. dragostea pentru pace 
care, cred eu. acum, la această 
vîrstă este cel mai prielnic mo
ment să fie deprinsă. Pacea 
este totul, este soarele sub care

nunțe la Înarmare, trebuie să 
renunțe la armele nuclearo". 
Iulian Tănase știe că „război 
înseamnă distrugerea Terrel", 
iar Anca Vișan propune 
„cuvîntul război ar trebui să 
dispară din vocabularul oame
nilor, râminind doar un cuvînt 
învechit, de căutat în dicțio
nare". „Un război, zice Da
niela Tomovici, nu ar aduce 
nimănui vreo bucurie". In 
schimb, „pacea este o poieniță 
luminoasă, plină ou flori, unde 
copiii din 'toată lumea se joacă 
veseli, neștiind de cuvîntul 
război și de urmările lui tra
gice" (Valentin Ifrim). „Pacea 
e cel mai frumos cuvînt de pe 
pămînt, e cel mai de preț lu
cru din lume. Fără pace nă
zuințele noastre s-ar prăbuși 
într-un imens imperiu al în
tunericului și al groazei. Pacea 
e soarele ce strălucește pe 
acest pămînt, e viața care ne 
înconjoară" (Cosmin Dutea). 
„O lume fără războaie, o lume 
în care pacea ar fi atotstăoi- 
nitoare ar însemna o viață 11- 

. nișțită pentru noi, pentru fa
miliile noastre. Un război nu
clear ar distruge tot ceea ce 
natura și omul au creat de-a 
lungul miilor de ani. Un răz
boi nuclear ar readuce mica 
noastră planetă Ia tăcere. Ex
periența de la Hiroshima a 
arătat că șansele de a trăi 
după un război atomo-nuclear 

,,sîpt nulș»“- .(Gabriel Alexan
dru). „Fără pace viața nu are 
nici un sens" (Laurențiu Bar
bu). „Ce înseamnă pentru 
mine pacea ? Este ca o floare, 
este ea o primăvară veșnică.
Este soarele ce răsare în fie
care zi, este curcubeul ce 
apare după ploaie, este ferici
re. Fără pace nu ar mai exista 
viață. Perdeaua morții ar co
borî peste tot pămîntul. Iată 
de ce dorim noi, copiii din 
toată România, ca pacea să fie 
veșnică" (Cezar Ciuta). Pacea, 
bunul cel mal de preț al ome
nirii. bunul cel mai de preț 
al căminelor, al familiilor, al 
copiilor noștri. Elevii celor 
două școli din Focșani și 
București și-au exprimat glo
durile șpunînd mereu „noi, 
noi, noi", convinși fiind că 
gîndurile lor de pace sînt gtn- 
durile tuturor copiilor din 
România.

S. CONSTANTIN

înfloresc visurile noastre, soa
rele la a cărui lumină cresc co
piii noștri. Cînd stai la catedră 
poli privi în ochii acestor co
pii. poți privi adică în ochi 
viitorul, viitorul patriei, viito
rul națiunii, propriu-tți viitor da 
om. Este cel mai zdrobitor ar
gument în favoarea păcii și cine 
nu crede, cine are un gind 
războinic, să privească, o dipă 
măcar, in ochi acest viitor care 
nu a deprins încă să-l scrie pe 
„a" dar care te întreabă de ca 
plutesc oamenii cînd zboară în 
Cosmos. Sint sigur că se va ru
șina de gîndul lui".

Șoseaua face un cot. Școala 
nu se mai vede. Pe dealurile 
dimprejur, toamna trage linie 
sub cifrele adunării. Are des
tul de socotit și nu ne bagă în 
seamă. După colțul dealului, o 
casă mare cu o ușă monumen
tală la intrare. Grăbim pasul. 
Intrăm. Ne întîmpină Liliana, 
soția lui Vasile, de mînă cu 
micuța Andreea, fiica. „De aici 
începe a doua pasiune a mea. 
cea de agricultor. Mă scuzați 
cîteva minute". Vine îmbrăcat 
„în țăran". îi stă la fel de bine 
ca și în costumul de învățător, 
„Ca dascăl, mă aflu aproape de 
sufletul copiilor. Ca agricultor, 
mă aflu aproape de sufletul 
pămintului. încă un argument 
în favoarea păcii 1“

A început să se însereze și 
trebuie să plecăm. Pe drumul 
de înapoiere, discutăm tot des
pre Vasile Andreescu. Aflu că 
nu face agricultură doar așa. să 
se vadă că se trage din țărani. 
Are contracte, predă la fondul 
de stat produse. Mai aflu că 
este sufletul activității de la 
casa de cultură a comunei, tex
tierul și regizorul grupului sa
tiric, coregraf și component al 
echipei de dansuri. îi mai pla
ce și sportul (dovadă și pre
miul primit), este antrenor al 
echipei locale de fotbal... Am 
ajuns la Rîmnicu Vîlcea...

SORIN OVIDIU BĂLAN
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NOILE EXIGENTE ALE ORGANIZĂRII Șl CONDUCERII PRODUCȚIEI
Eforturi concentrate pentru asigurarea energiei

Realizarea exemplară a planului la producția 
de cărbune reprezintă un obiectiv prioritar în ac
tivitatea fiecărei unități miniere. Programele spe
ciale stabilite in acest domeniu evidențiază o se
rie de acțiuni și măsuri tehnico-organizatorice de 
mare randament și eficiență practice, 
imediat îl constituie perfecționarea 
întregii activități productive din 
riere. în mod concret, este vorba

Efectul 
continuă a 

subteran și ca
de valorificarea

superioară a potențialului tehnico-material exis
tent și creșterea susținută a nivelului extracției 
de cărbune. Eforturile și inițiativele circumscrise 
acestui deziderat s-au materializat în obținerea 
unor însemnate cantități suplimentare de cărbu
ne. Un exemplu concret ni-1 oferă întreprinde
rea minieră Sălaj, unitate în cadrul căreia s-au 
amplificat considerabil ritmurile de 
abataje și cariere. extracție din

Să reținem, pentru început, 
faptul că in ultima perioadă, la 
nivelul aoestel întreprinderi, au 
crescut continuu ritmurile de 
extracție zilnice înregistrate. 
Este intr-adevăr remarcabil 
spiritul de angajare si de dă
ruire muncitorească a întregu
lui colectiv pentru onorarea in
tegrală a sarcinilor si angaja
mentelor 
pe acest 
gumente 
titățile 
bune 
anului depășesc volumul de 
29 500 tone. Competiția muncii 
declanșată la nivelul tuturor 
sectoarelor de producție a fa
vorizat realizarea și depășirea 
constantă a sarcinilor de plan, 
în fruntea întrecerii se situează 
sectorul de producție Sărmă- 
șag I oondus de tinărul subln- 
giner Ioan Oros. Cantitățile su
plimentare de cărbune extrase 
pînă acum se ridică la 13 640 
tone. în ordinea firească a rea
lizărilor. urmează sectorul Săr
mășag III cu un plus de 5 760 
tone, respectiv sectorul Surduc 
cu 4 350 tone. Pe ansamblu, 
toate exploatările si carierele 
și-au îndeplinit si depășit sar
cinile de plan stabilite. Pe luna 
octombrie, prevederile inițiale 
au fost suplimentate cu încă 
8 mii tone, iar pe noiembrie cu 
7 mii tone cărbune. Mobilizîn- 
du-și exemplar forțele, minerii 
sălăjeni au reușit să realizeze 
sarcinile suplimentare stabi
lite pe octombrie, ritmul ex
tracției fiind constant ridicat. 
De altfel, pină la sfîrșitul anu
lui angajamentul total supli
mentat va însuma 35 mii tone 
cărbune. Așa cum ne spunea 
Horvath Iosif, de la biroul Pro
ducție. programele suplimen
tare stabilite vor permite ono
rarea integrală a angajamente
lor asumate. Cum, e firesc, a- 
cestea au fost repartizate judi-

cios pe exploatări si cariere. în 
raport cu capacitățile reale 
producție existente.

Depășiri semnificative se 
registrează, de asemenea, la 
crările de pregătiri miniere.

de

în.- 
lu-

tarea vitezelor de 
randamentelor de 
care post în parte. Toate aces
tea urmăresc situarea între
prinderii pe unul din locurile 
fruntașe la nivel de ramură.

Înaintare 
lucru pe

și a 
fie-

suplimentare asumate 
an. Iată si cîteva ar
ia acest capitol. Can- 
suplimentare de căr- 

extrase de la începutul 
depășesc

Modernizarea

La întreprinderea Minieră Sălaj

sim la sectorul investiții unde 
depășirile se ridică la 122 metri 
liniari. în oe privește lucrările 
de cercetare geologică, volumul 
suplimentar realizat
275 metri liniari. Să mai reți
nem că la nivelul 
Boboța. Ip si Zeghid 
la descopertă sînt depășite 
50 de mii tone. Prin 
este asigurat frontul de lucru 
necesar desfășurării unei acti
vități rodnice, susținute. Obiec
tivul fundamental al acestei pe
rioade se concretizează în cres-

este de
carierelor 
sarcinile 

cu 
urmare.

ționează la capacitate. Două 
dintre acestea, abatajul frontal . 
6 014 de la sectorul Sărmășag I 
șl abatajul frontal 6 814 de ' la 
sectarul Sărmășag II sînt dotate 
cu complexe mecanizate. în 
curînd. la sectorul Sărmășag I 
va intra în funcțiune 
frontal 6 001 dotat cu 
mecanizat.

Pregătirile pentru _____
rece sînt practic încheiate. în
deosebi în cariere s-au luat 
măsuri pentru desfășurarea 
corespunzătoare a întregii acti-

aba talul 
complex
sezonul

vități productive. De reținut 
că acestea sînt complet meca
nizate. accentul punîndu-se pe 
folosirea intensivă a tuturor 
utilajelor din dotare. In mod 
corespunzător. în subteran sînt 
asigurate piesele de schimb și 
materialele necesare la fiecare 
abataj și loc de muncă. La ni
velul fiecărui sector de produc
ție au fost constituite echipe 
specializate care asigură între
ținerea și exploatarea cores
punzătoare a utilajelor in ve
derea sporirii randamentelor de 
extracție și evitării disfuncțio- 
nalitătilor în activitatea pro
ductivă. Așadar, la întreprin
derea minieră Sălaj sînt asigu
rate toate condițiile tehnico- 
materiale pentru ca activitatea 
din perioada sezonului rece să 
se desfășoare normal.

Bine se stă în prezent și la 
capitolul livrări. Numai pe 
luna octombrie s-a expediat su
plimentar termocentralelor din 
Zalău și Oradea o cantitate de 
3 mii tone cărbune. Cumulat, 
de la înoeputul anului, la capi
tolul livrări se consemnează un 
plus de peste 27 mii tone. S-au 
făcut și se fac eforturi pentru 
asigurarea ritmică a vagoanelor 
navetă la transportul cărbune
lui. Dacă cu cîtva timp în urmă 
aoeasta constituia o problemă la 
nivelul întreprinderii. în pre
zent situația s-a îmbunătățit 
considerabil. Zilnic, sînt asigu
rate un număr de 60 vagoane 
navetă pentru transportul căr
bunelui către termocentrale. în 
aceste condiții, programele spe
ciale adoptate în acest domeniu 
vor fi realizate corespunzător. 
Pe ansamblu, a crescut și pu
terea calorică a cărbunelui. în 
toate exploatările și carierele se 
acordă importanta cuvenită îm
bunătățirii calității cărbunelui 
extras. De altfel, aceasta este 
și aprecierea beneficiarilor.

în final este bine să reținem 
preocuparea acestui colectiv 
pentru pregătirea si perfecțio
narea continuă a forței de 
muncă. în mod concret este 
vorha de tineri. în sectoarele 
de producție direct productive 
din subteran si cariere își des
fășoară activitatea un număr 
mare de tineri. Ei se regăsesc 
permanent în fruntea competi
ției pentru calitate și înaltă 
productivitate la fiecare post de 
lucru.

IOAN GAVRA

un proces continuu,

desfășurat în ritmuri susținute
-------- i-----------------------------------------

La I. P. R. S. Băneasa

Un adevăr de necontestat : 
producția pentru ramurile da 
virf ale industriei, pentru sec
toarele purtătoare de progres 
tehnic trebuie — în primul rind 
aceasta ! — să poarte însemnele 
înnoirii, ale modernizării, 
pot fi 
înaltă 
tivitate în afara proceselor pro
ductive ‘ . __  '
bunăvoință ori elan și dăruire. 
Este și concluzia pe care am 
tras-o în urma demersului nos
tru reportericesc pe care l-am 
întreprins într-una din unitățile 
de frunte ale economiei româ
nești, IPRS Băneasa. în acest 
an, colectivul unității producă
toare de componente electronice 
a ținut să demonstreze, prin 
efortul propriu de gîndire și 
acțiune, că pot fi puse în operă 
măsuri de ordin tehnic, organi
zatoric de mare eficacitate, 
care au condus la sporuri în
semnate în producție. Și pentru 
că aici procesul productiv se de
rulează într-un ritm înalt, dic
tat de cererile mereu sporite de 
produse purtînd marca IPRS și 
de gama largă de fabricație — 
peste 500 familii de produse cu 
10 000 sortotipodimensiuni — au 
fost evidențiate tocmai acele 
măsuri prin oare efectele pu
nerii lor în practică au avut 
răspuns prompt în procesul de 
fabricație.

La începutul anului, tind a 
fost inițiat respectivul program 
de perfecționare a organizării 
și de modernizare a proceselor 
de producție, oamenii 
și-au imaginat, evident, 
Joasele pe care le va 
transpunerea în practică 
lor 36 măsuri gîndite in 
tivele unității. Dar iată 
momentul bilanțului, 
tele au întrecut 
pentru prima etapă și-au 
pus obținerea unui spor 
producție de 21,6 milioane lei. 
Acest spor nu numai că a fost 
atins ci chiar depășit de peste 
două ori, fiind obținut un vo
lum suplimentar de producție 
(evident, mimai prin măsurile 
cuprinse în program și care nu 
reprezintă întreaga gamă de 
măsuri elaborate), de peste 46 
milioane lei. Cheltuielile, pen
tru aceeași perioadă, au cunos
cut o scădere de 18,9 milioane 
lei, din care cele materiale de 
18,3 milioane lei (față de 18,5 
și respectiv 17,8 — valori pla
nificate !), fiind obținută și 
sporirea beneficiilor cu 6,2 mi
lioane lei șl creșterea produc
tivității muncii cu 1,4 mii lei 
de persoană 1 Așadar, „mai 
mult" decît meritoriu, este un 
rezultat al dorinței de autode- 
pășire menținut la cote ridicate 
prin adînca responsabilitate cu 
care colectivul întreprinderii 
ține să-și onoreze „firma".

„Elementele de bază ale aces
tor împliniri, pe a căror direc
ție ne înscriem și în prezent — 
ne detalia inginerul loan Ne- 
grescu, au vizat organizatoricul 
cît și tehnicul. Introducerea teh
nicii de calcul în programarea 
și urmărirea producției repre-

._____ Nu
fabricate produse de 
tehnicitate și competi-

moderne, numai cu

muncii 
și fo- 
aduce 
a ce- 
colec- 
că. la 

rezulta- 
așteptările : 

pro- 
de

zintă factorul hotărîtor al si 
tuării tuturor activităților pro
ductive la un nivel de eficiență 
mereu mai ridicat. Această im
plementare a tehnicii de calcul 
înseamnă pentru noi nu numai 
așezarea pe baze moderne a or
ganizării și conducerii procese
lor productive, ci și o serie 
întreagă de modificări de sub
stanță în modul de a concepe, 
de a urmări, de a derula pro
cesul fabricației. înseamnă mo
dificare de optică, de înțelegere 
a producției. Al doilea element 
este dat de modernizările pe 
care le-am făptuit asupra pro
ceselor tehnologice, cît și prin 
elaborarea de produse noi, spe
ciale".

Interlocutorul nostru avea să 
ne precizeze dimensiunile reve
latoare ale angajării colectivu
lui în creșterea eficienței pro
ductive. Trecerea la proiectarea 
automatizată a circuitelor inte
grate, prin asistarea procesului 
productiv pe calculator, cît și 
înlocuirea parțială — pentru 
început — a proceselor de co- 
rodare chimică prin corodări 
în plasmă rece, precum și ex
tinderea pasivării structurilor 
deschise au constituit cele mai 
importante căi de acțiune in 
modernizarea proceselor de 
producție. Pînă la finele anului, 
colectivul întreprinderii va în
cheia și alte măsuri prin care 
se prevede obținerea unui spor 
de producție de 3,4 milioane lei. 
Se menține aceeași „atitudine" 
față de tehnica de calcul : se 
acționează pentru extinderea 
utilizării acesteia și în urmări
rea lunară a prețurilor de cost 
ale produselor, ceea ce, ni ’s-a 
făcut cunoscut, „va înlocui 
munca unei armate întregi de 
contabili" pentru „trecerea în 
revistă" a fiecăruia dintre cele 
cîteva mii de produse. Așadar, 
un nou cîștig măsurat în sporuri 
de producție, în creșterea pro
ductivității, în diminuarea cos
turilor totale și a celor mate
riale. Tot astfel, în prezent se 
acționează perseverent pentru 
reducerea consumurilor la ma
terialele deficitare prin întoc
mirea, tot cu ajutorul tehnicii 
de calcul, a unor bilanțuri de 
consum, metodă care urmează 
a se extinde anul viitor pentru 
toate celelalte componente 
teriale.

Mai sînt însă multe de 
— formularea reprezintă 
vingerea întregului colectiv 
întreprinderii — chiar și numai 
dacă ținem seama de finalizarea 
uneia dintre căile majore de 
modernizare a întreprinderii : 
informatizarea tuturor procese
lor de producție. Credem că nu 
este mult pînă tind la capătul 
cablurilor care traversează as
tăzi întreprinderea dintr-o par
te într-alta, de la sectoarele de 
coordonare la cele de execuție, 
se vor afla terminale care vor 
da nu numai o nouă față a în
treprinderii, ci și un impuls pu
ternic ritmurilor productive, ca
lității muncii...

Investițiile, puse în funcțiune la termen

ma-

făcut 
con- 

al

EMERIC SZEKELY

Toamna tîrzie, cu puține ploi, 
este un timp excelent pentru 
constructori, pentru cei care pe 
șantierele de investiții lucrează 
în această perioadă cu cea mai 
mare intensitate. O astfel de 
vreme, repetăm excelentă pen
tru constructori, se cere însă la 
maxim utilizată, cu toată res
ponsabilitatea, pentru intensifi
carea activității în construcții, a 
montajului, a tuturor lucrărilor 
de execuție. în acești termeni 
se acționează în prezent pe 
șantierul uneia dintre cele mai 
mari lucrări de investiții din 
județul Arad, cel al Centralei 
Electrice și Termice pe lignit. 
La ora actuală, se desfășoară 
intr-un front larg de lucrări ac
tivitatea de finalizare a celor 
două cazane de 100 tone aburi 
pe oră și se află în stadii fi
zice destul de avansate lucră
rile la primul grup de 50 MW, 
mai' exact, cazanul nr. 1 e gata 
pentru a fi predat probelor teh
nice, iar cel de-al doilea, fina
lizat în proporție de 98 la sută 
se află în faza de înzidire și 
izolații.

La orice analiză care vizează 
domeniul atît de complex al 
investițiilor, contează în egală 
măsură opiniile beneficiarului, a 
constructorului și a montorului. 
Iată ce ne spunea despre sta
diul actual al lucrărilor ingine
rul Marin Moraru, șeful birou
lui investiții, al întreprinderii 
Electrocentraie Arad, benefi
ciara acestui obiectiv. „Fată de 
termenul de dare în funcțiune, 
trimestrul III, cele două ca
zane de 100 tone aburi pe oră, 
care urmează să alimenteze cu 
aburi tehnologici platforma 
vest a orașului, au termenul 
depășit. Deși se fac eforturi

susținute de către constructori 
și mentori, foarte curînd nu 
vom putea trece ia probe din 
două motive : abia în jurul da
tei de 15 noiembrie va începe 
construcția conductei de ali
mentare cu gaz ; un alt motiv 
este lipsa unor utilaje și insta
lații care trebuiau să fie demult 
livrate de unii furnizori de uti
laje. Astfel. întreprinderea 
„Vulcan" București va trebui 
să urgenteze livrarea instalației 
de evacuare zgură și cenușă la

Producția de export, la nivelul celor mai înalte exigențe

Calitatea și eficiența, 

probleme centrale ale 

activității productive

ale pieței externe

Dacă pentru o unitate indus
trială proba deplinei maturități 
a producției ar putea ș-o con
stituie exportul, despre între
prinderea de rulmenți din Ale
xandria am putea spune că este 
o unitate cu adevărat matură, 
deși existenta ei abia depășeș
te un deceniu. în acești ani. 
insă „rulmenții de Alexandria" 
și-au ciștigat un binemeritat 
prestigiu international fiind cu
noscut! și apreciati pentru cali
tatea lor in numeroase țări de 
pe toate continentele. La ora 
actuală, prin ..numeroase" înțe
legem de fapt nu mai puțin de 
52 de țări in care întreprinde
rea exportă in acest an. Un alt 
element care ar ajuta la între
girea imaginii asupra exportu
lui unității este acela că peste 
70 la sută din producția între
prinderii are această destinație, 
la care se impune să adăugăm 
faptul că. la sfirsitnl lunii oc
tombrie, întreprinderea isi rea
lizase integral exportul De pri
mele 10 luni ale anului 1986. 
onorindu-și la termenele prevă
zute toate contractele incheiate 
cu beneficiarii externi pentru 
această perioadă de plan, ceea 
ce permite concentrarea efortu
rilor spre gîndirea și pregătirea 
producției anului viitor. chiar 
a anilor următori.

In ansamblul preocupărilor 
vizind sporirea exportului ne-a 
reținut atentia ca un 
de maximă importantă 
tia colectivului unității 
vire la activitatea de 
dar mai ales consecventa 
care este ea aplicată in practi
că. Iată ce ne spunea in arest 
sens directorul întreprinderii, 
inginerul Florea Marin : „Noi. 
și cind spun noi. mă refer la 
întregul colectiv al întreprinde
rii, am gindit și gindim expor
tul ca o componentă de bază a 
planului de producție, 
element de 
semnalate in 
dezvoltare a 
prinderii. în 
câtor de rulmenți. In cadrul a- 
cestei concepții, exportul tre
buie să corespundă in perma
nență celor mai înalte exigente 
ale Dietei externe, trebuie să 
vină in intimpinarea cererilor 
și orientărilor pieței. Această 
concepție stă la baza elaborării 
strategiei activității de export 
promovată de întreprinderea 
noastră și are ca idee funda
mentală : cunoașterea antici- 
pativă. pe baza previziunii

științifice, a evoluției cererii în 
comerțul internațional cu rul
menți. a viitoarelor exigente ale 
acestui tip de export. Urmînd 
cu consecventă aplicarea in 
practică a acestei strategii, am 
reușit să sporim de la an la an 
producția de export și să căpă
tăm un statut de exportator, 
bine definit pe piața internațio
nală cu astfel de produse. Pen
tru a sublinia importanta pe 
care o acordăm acestui element 
al gîndirii economice a activită
ții de export, pot să vă spun 
că la ora actuală depunem 
eforturi susținute pentru a tre
ce la producția de rulmenți în 
sistemul în ..Inci“. specific unor 
piețe din Asia si America, pe

La întreprinderea 
de Rulmenți 
Alexandria

element 
conoep- 
cu ori- 
export. 

cu

ca un 
fundamentală în- 
însuși procesul de 
activității între- 
calitate de produ-

rii știu că sintem cu termenul 
de punere în funcțiune depășit 
și că termenele contractuale de 
livrare a acestor utilaje sînt la 
rindul lor de mult depășite. 
Totuși, ne creează in continuare 
greutăți în livrarea acestor ele
mente indispensabile trecerii la 
probele tehnologice. în ce pri
vește grupul numărul 1, se lu
crează în prezent la construcția 
metalică a turnului de capăt și 
la corpul buncărului pentru 
blocul 1.; sala turbinei este

La Centrala Electrică

cazanul numărul 2, și 
preîncălzitoare pentru 
IMUM Baia Mare să ne 
cele două concasoare de 
IUT Bistrița cele 51 bucăți fil
tre ionice, restante din trimes
trul întîi ; iar întreprinderea 
Aversa București, 3 pompe de 
evacuare a 
Menționăm 
constructorii 
avem creat 
și că așteptăm utilajele pentru 
a le introduce în instalații. 
Vreau să subliniez că, furnizo-

a șase 
cazan ; 
livreze 
zgură ;

zgurii și cenușii, 
că, împreună cu 
și montorii, noi 
frontul de montaj

care. solicitările sint foarte 
mari. De asemenea, urmînd 
evoluția comerțului internațio
nal cu rulmenți, ne preocupăm 
de diversificarea producției si 
realizarea pentru export a 
unor tipuri noi de rulmenți — 
miniaturali, inguști, de con
strucție specială, pentru care 
se depun eforturi susținute de 
asimilare în 
orientări ne 
tr-un viitor 
scriem între 
portatorii specializați în ____
domenii ale producției de rul
menți. domenii în oare datorită 
inaltei specializări si complexi
tăți a producției' numărul celor 
care oferă este redus pe Diata 
internațională".

în cadrul serviciului desfa- 
cere-export al întreprinderii 
strategia dezvoltării exportului 
îmbracă conținutul activității 
comerciale, parte importantă a 
activității de export. Aici am 
aflat alte date cu privire la mo
tivația orientării producției în
treprinderii către aceste noi ti
puri de rulmenți. Șeful com
partimentului, economistul Ni- 
colae Ene. ne-a spus: „Orien
tarea exportului în viitor către 
aceste noi segmente ale pro
ducției este o opțiune funda
mentată științific pe baza unor 
date și situații clare cu privire 
la evoluția cererii și ofertei în

producție, 
vor permite 
apropiat să 
producătorii

Aceste 
ca in- 
ne in
și ex- 
aceste

aoest domeniu. Cunostind a- 
oeastă evoluție, dar mai ales 
dispunînd de potențialul tehnic 
și uman capabil să treacă la 
asimilarea unor astfel de pro
duse, ne-am orientat producția 
către aceste tipuri noi. Pe de 
altă parte, aceste tipuri de rul
menți miniaturali valorifică 
superior metalul, de chiar 4—5 
ori mai m-ult decît rulmenții pe 
care-i producem astăzi. Un ar
gument al faptului că dispu
nem de un nivel tehnologic 
care ne permite abordarea pro
blemei exportului din acest 
unghi de vedere este aoela că 
la ora actuală rulmenții 
de noi sînt exportați în 
dustrializate cu tradiție 
ductia de rulmenți".

Activitatea de export 
principal suport producția efec
tivă oe este realizată în secțiile 
și atelierele întreprinderii. Aici, 
mecanismul elaborării strate
giei de export este pus in miș
care de specialiștii care lucrea
ză efectiv pe mașinile de înaltă 
precizie pe care sînt realizați 
rulmenții. Iată ce ne spunea 
unul dintre aceștia. inginerul 
Ilie Bălan, șeful secției mon
taj : „La această dată ne 
aflăm în stadiu avansat de asi
milare a unor rulmenți speciali, 
pentru turații foarte înalte și cu 
capacitate de încărcare sporită. 
Ceea oe este foarte important 
pentru noi este 6ă realizăm 
această producție în oonditii de 
calitate deosebită, la nivelul 
exigentelor producției de ex
port. în acest sens am întărit 
autocontrolul pe fluxul de fa
bricație. controlul interfazic si 
controlul final. întărirea acti
vității de control a avut însă ca 
principal suport creșterea răs
punderii fiecărui om al muncii, 
fiecărui lucrător din secție fată 
de calitatea producției reali
zate".

Sintem convinși de faptul că 
tot ceea oe am constatat pe li- 

, nia realizărilor în activitatea de 
export a unității are la 
tocmai 
adus în 
fiecărui 
fată de 
muncă si că mai 
spirit de autoexigență configu
rează spiritul de înaltă răspun
dere care constituie adevărata 
forță motrice a traducerii în 
practică a strategiei cu privire 
la activitatea de export a între
prinderii.

produși 
țări in- 
în pro-
are ca

bază 
acest ultim element 
discuție, autoexigență 

membru al colectivului 
rezultatele obținute în 

ales acest

D. CRISTIAN

la stadiul actual al Investiției 
constructorul este încă și va fi 
mult timp pionul principal. Iată 
ce ne-a spus inginerul Gheor- 
ghe Cojocaru, șeful brigăzii 
4 a Antreprizei Construcții 
dustriale din Arad : „Deși 
primele 10 luni noi ne-am 
alizat planul în proporție 
numai 85,1 lă sută, la 
dată avem create toate condiți
ile ca să-1 
pină la 
acestei 
proiect 
precum 
perioadă avem de executat lu
crări în volum mare la con
strucții metalice și turnări be-

nr. 
In- 
pe 
re
de 

această
integral 

La baza 
află un 

măsuri,

realizăm 
finele anului, 
afirmații se 
concret de 

și faptul, că în această

Termică Arad
A

aproape gata, radierul fiind 
turnat, dar și aici avem mari 
probleme cu livrarea unor uti
laje pentru montaj. Pe primul 
loc se situează cu restanțe de 
departe, întreprinderea „Vulcan" 
București, care, nelivrînd in jur 
de 1 500 tone de utilaj complex, 
va trebui să urgenteze la maxi
mum expedierea acestor com
ponente".

De la beneficiar, cum de alt
fel era și normal, am continuat 
discuția cu reprezentanții con
structorului, dat fiind faptul că

ton. Aș da numai un exemplu, 
la stația pompă Boggar, de la 
cazanul de 420 tone abur pe 
oră, am aplicat o tehnologie de 
execuție unioat în țară, și anu
me execuția pereților mulați 
prefabricați, prin care am 
scurtat timpul de execuție la 
acest obiectiv de la 5—6 luni, 
după tehnologia tradițională, la 
aproximativ 2 luni“.

întrerupînd aici discuția noas
tră, ne-am deplasat la fața lo
cului, acolo unde se realizează 
această premieră. Aici l-am in-

tilnlt pe inginerul stagiar 
Gheorghe Leucuță și grupul 
său -de 10 tineri, care răspund 
de această lucrare. „Este ade
vărat, ne-a spus inginerul Gh. 
Leucuță. tehnologia este de mare 
randament, dar și noi, tinerii de 
la acest obiectiv, muncim fără 
să ne precupețim eforturile. Nu 
există oră din zi sau din noapte 
la care fiecare din noi să nu 
răspundă prezent dacă este ne
cesar. Și este necesar pentru 
că prin înseși noutatea și com
plexitatea ei. tehnologia este 
foarje pretențioasă".

Pentru a putea închide cercul 
documentării noastre, am con
tinuat discuția cu unul din re
prezentanții montorilor, tînărul 
inginer Liviu Ilievici, adjunct 
de șef de brigadă la Electro- 
montaj, brigada Timișoara. „La 
ora actuală am terminat de 
montat stația de 110 KW inte
rioară și am pregătit-o pentru 
punerea sub tensiune. Din pă
cate la această dată. Încă nu 
avem asigurat front de lucru 
pentru montaj și a trebuit să 
redistribuim oamenii la alte 

, puncte de lucru".
în Ioc de concluzii, am dori 

să punctăm cîteva aspecte care 
sint conținute în cele spuse mai 
sus de către factorii cu răspun
dere în realizarea acestui obiec
tiv de investiții. Termenul de 
punere în funcțiune a cazane- 
lor 1 și 2 de 100 tone abur/oră 
este depășit. Mulți furnizori de 
utilaje, și în primul rînd între
prinderea Vulcan București, sînt 
restanțieri. Constructorul își va 
realiza planul pe acest an, fă- 
cînd eforturi deosebite în pe
rioada de iarnă, cu consumuri 
energetice și de forță de mun
că sporite. Există la montaj 
forțe suficiente, dar pe lingă 
lipsa unor utilaje, frontul de 
montaj nu este asigurat de că
tre constructor.

C. DUMITRESCU

Anvelope Luduș
După ce în anul trecut Fabri

ca de anvelope Luduș a urcat 
prima dată pe podiumul cel 
mai înalt al întrecerii socialiste, 

-colectivul de aici s-a ambiționat 
să demonstreze că locul întil 
ocupat ’ în anul 1985 n-a fost 
doar o simplă întîmplare, ci 
consecința firească a unor acu
mulări cantitative care au ro
dit în timp, care rodesc împli
niri in consens cu exigentele 
actuale, cu cerințele îndeplini
rii obiectivelor stabilite de cel 
de al XIII-lea Congres al parti
dului.

Pentru asemenea Împliniri 
pledează și rezultatele obținute 
în acest an care pe primele trei 
trimestre trecute mențin unita
tea în care sintem în fața plu
tonului întreprinderilor fruntașe 
pe ramură. Sînt rezultate ce 
confirmă înalta profesionallta- 
te a muncitorilor și specialiști
lor de aici, dăruirea profund pa
triotică și comunistă, probate 
de o angajare fermă, responsa
bilă pentru îndeplinirea exem
plară a sarcinilor încredințate în 
acest an și acest cincinal, in di
recția creșterii producției și 
productivității muncii, calității 
produselor, eficienței.

„Nu e un secret, ne spunea 
Iuliu Feher, maistru la atelierul 
S.D.V., că sintem cea mai tînă- 
ră unitate din oraș și înțeleg 
în această tinerețe nu numai 
*îrsta medie a colectivului, dar 
și dotările ce le avem care tre
buie să se ridice la nivelul ce
lor mai noi realizări ale tehni
cii și științei naționale și mon
diale. îndemnurile adresate de 
către secretarul general al 
partidului, tovarășul Nioolae 
Ceaușescu, de la tribuna Con
gresului al III-lea al oamenilor 
muncii, au o puternică rezonanță 
în inimile noastre, deoarece ela 
concordă cu voința, cu gîndirea 
noastră. Mai mult, mai bine, 
mai ieftin este sinteza înțelege
rii înaltelor comandamente puse 
de partid în fața industriei ro
mânești, deci și a unității în 
care lucrăm". „Mai mult, mal 
bine, mai ieftin". O deviză mo
bilizatoare la efort. Materiali
zarea acesteia se traduce sim
plu prin informația dată de ing. 
loan Borda, directorul fabricii, 
din care înțelegem că sarcinile 
aferente primelor zece luni ale 
anului au fost îndeplinite ou 
18 zile mai devreme. Cîteva ci
fre vin să concretizeze afirma
ția. Producția marfă a fost de
pășită cu 15,2 milioane lei ; pro
ducția netă cu 6,7 milioane lei, 
iar productivitatea planificată 
pe persoană retribuită a fost 
depășită cu 5 000 lei. în acest 
context, și sarcinile la export 
au fost depășite cu 1,2 milioa
ne lei. .

„Noutatea, evidențiază Mar
eei Rusu, secretarul comitetu
lui U.T.C. pe fabrică, este în 
zilele noastre un termen rela
tiv. Experiența, cită o avem, 
ne-a convins că și cele mal noi 
mașini, tehnologii suportă, ori 
chiar sînt necesare, după un 
timp perfecționări. Noutatea 
trebuie înțeleasă în relație di
rectă cu progresul, ce trebuie să 
se regăsească în valoarea de 
întrebuințare a produselor în 
primul rînd, dar și în valoarea 
de realizare care trebuie să fie 
cît mai mică. într-un cuvînt în 
competitivitate".

Ce este nou la F. A. Luduș ? 
Ne răspunde tînărul inginer 
loan Baghiu, șeful biroului or
ganizarea muncii. „Noutatea 
care ne preocupă în aceste 
zile este realizarea anvelopelor 
bicolor în vederea extinderii re
lațiilor cu partenerii externi. 
Este în curs de finalizare linia 
de fabricație a acestora, linie 
concepută, proiectată și execu
tată exclusiv cu forțe proprii. 
Dar șirul noutăților, continuă 
interlocutorul, vizează producția 
anului viitor, respectiv introdu
cerea în fabricație a noi tlpo- 
dimensiuni, asimilarea de noi 
tehnologii. Sintem antrenați în 
reorganizarea fluxului de fabri
cație a plasturilor pentru a a- 
junge la situația de a satisface 
necesarul la nivelul economiei 
naționale, la finalizarea lucrări
lor în vederea utilizării de noi 
tipuri de rețele cord pe bază 
de fire poliamidice, moderniza
rea liniei de execuție a benzilor 
transportoare, mecanizarea și 
automatizarea liniei de confec
ționat anvelope, asimilarea de 
noi tipuri de prese hidraulice și 
altele".

La capitolul noutăți s-ar pu
tea reține și măsurile organiza
torice și tehnice finalizate în 
acest an, care printre alte con
secințe beneficie au contribuit 
la reducerea cheltuielilor de 
producție cu 11,9 milioane lei, 
din care 7 milioane lei repre
zintă valoarea materialelor eco
nomisite.

La F.A. Luduș, pe lingă pro
ducția de bază, confecționarea 
și reșaparea anvelopelor, a ar
ticolelor tehnice din cauciuc 
realizate într-o diversă gamă, se 
execută utilaje și piese de 
schimb pentru industria chimi
că, metalurgică, constructoare 
de mașini. Pe fundalul conti
nuei perfecționări a producției, 
a organizării muncii ca un o- 
biectiv principal se detașează în 
acest cincinal menținerea parte
nerilor externi și cîștigarea d« 
noi parteneri.

MIRCEA BORDA
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Cartea social-politică

INCONSISTENȚA 
UNUI MIT*'

Ortcît ar părea de straniu, de 
inexplicabil din perspectiva 
unei logici subiacente dinamicii 
Ideilor politice, fenomenul per
sistenței sau recurenței unor 
teme al căror destin părea în
cheiat, teme susceptibile de a-și 
fi epuizat doza de atracție pen
tru reflecția politică azi ali
mentează, totuși, nu intîmplător, 
substanța dezbaterilor și con
fruntărilor ideologice din lumea 
contemporană. O astfel de temă 
ce stirnește încă fervoare, 
partizană a unei importante li
nii de gindire in sociologia si 
politologia occidentală și în 
primul rind nord-americană, ge» 
nerînd justificate atitudini și 
reacții de mefiență și chiar res
pingere a tezelor și paradigme
lor puse in circulație de repre
zentanții en titre sau improvi
zați ai acestei linii de gindire 
o /reprezintă așa-zisul „excep
tionalism american". Argumen
tele și contra-argumentele ce 
vizează consistența sau incon
sistența. actualitatea sau inac- 
tualitatea ideii „excepționalis- 
mului american" acum spre fi
nele secolului al XX-lea in ca-e 
S.U.A. a devenit demult o 
supraputere, cu ambiții nedisi
mulate de leadership la scara 
mondială sînt numeroase și me
rită neîndoielnic atenție. Aceas
ta cu atît mai mult cu cit com
plicarea eșichierului vieții in
ternaționale, structurarea și re
structurarea anumitor raporturi 
de forță pe plan mondial evi
dențiază nu numai prezență 
masivă și insistentă a Statelor 
Unite ale Americii in sfera pro
blemelor mari și mici cu care 
se confruntă lumea de azi, ci și 
tendința — evidentă în gîndirea 
și practica politică occidentală 
și nord-amertcană — de a 
conferi rolului ți locului acestei 
supraputeri, emergenței unui 
mod de viață sui generis, unor 
particularități sociale, economi
ce, politice șt culturale dimen
siuni hipertrofiate, o valoare 
exagerată.

Oportunitatea unei analize do
cumentate, debarasată de 
parti pris și propunindu-și de
celarea clivajelor și frontierelor 
reale existente între resursele 
și rădăcinile a ceea ce s-ar 
numi „exceptionalism ameri
can" și accentele apologetice la 
adresa acestuia este deasupra 
oricărei îndoieli.

De curînd a apărut la Editura 
Politică lucrarea „Excepționalis- 
mul american" — mit și realita
te, sub semnătura Elenei Zam- 
firescu. cercetătoare pasionată a 
mutațiilor politice și ideologice 
!n perimetrul lumii de azi, au
toare a unor studii pertinente 
privind fațetele definitorii ale 
sistemului capitalist contem
poran și a unei lucrări ce s-a 
bucurat de o bună primire din 
partea specialiștilor și publicu
lui larg, in urmă cu cîțiva ani, 
„Noua stingă" intre contestație 
și revoluție (Editura Politică, 
1932), Dintr-o perspectivă logi- 
co-istorică a fundamentelor 
ideologice pe care le învederea
ză fenomenul supus atenției ci
titorului, apelind însă și la in
strumentarul criticii sociologice

SEMINAR
tn perioada 12—14 noiembrie 

1986 s-a desfășurat la Slatina, 
județul O!t, Seminarul metodic 
cu președinții consiliilor și in
structorii secțiilor tineret sătesc 
de Ia comitetele județene ale 
Uniunii Tineretului Comunist, 
în cadrul acestui seminar avînd 
un pregnant caracter de lucru, 
s-au analizat stiluri și metodele 
de muncă folosite de consiliile 
și secțiile de tineret sătesc in 
activitatea de educare comunis
tă. revoluționară a tineretului 
din mediul rural în vederea 
contribuției acestuia la reali
zarea obiectivelor noii revoluții 
agrare, conform orientărilor și 
indicațiilor date de secretarul 
general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceausescu, Ia Consfă
tuirea cu activul de partid și 
de stat din agricultură din luna 
august a.c. și la marea adunare 
populară din municipiul Slatina 
prilejuită de sărbătorirea „Zilei 
recoltei" din luna octombrie. 
Desfășurat ne baza unor dezba
teri. informări asupra activității 
organelor și organizațiilor 
U.T.C., dialogul dintre tineri și 
reprezentanți ai Ministerului 
Agriculturii, Ministerului Indus
triei Alimentare. Centrului de 
cercetare pentru problemele ti
neretului, Institutului de cer
cetare și proiectare pentru 
sistematizarea locuințelor și 
gospodăriilor comunale ai Co
mitetului județean Olt al P.C.R. 
și U.T.C.. acțiunea s-a constituit 
in același timp intr-un fructuos 
schimb de experiență. Astfel 
organele și organizațiile U.T.C. 
ale județului Olt, județ distins 
cu înaltul titlu de Erou al Noii
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Munca întregului
(Urmare din pag. I)

rajoasâ a noului, lupta Împo
triva a tot ceea ce este vechi, 
a rutinei, mobilizarea tuturor 
oamenilor muncii în vasta ac
țiune revoluționară și patriotică 
de gospodărire responsabilă, 
judicioasă a proprietății, a 
avuției întregului popor. Și 
tot in aceeași ordine, lupta 
consecventă pentru afirma
rea unui climat de ordine și 
disciplină exemplare în care 
fiecare își face datoria cum se 
cuvine, își îndeplinește sarcini
le încredințate cu simț de răs
pundere. spirit revoluționar, 
patriotism înflăcărat.

Competiția extraordinară în 
care sîntem angajați pentru 
realizarea unor produse com
parabile cu cele realizate pe 
plan mondial rezultă cu nece
sitate din obiectivele stabilite 
de Congresul al XIII-lea, din 
indicațiile și orientările secre
tarului general al partidului, 
tovarășul Nicoîae Ceaușescu, 
vizind îndeplinirea acestor 
botărîri în condiții optime. Suc
cesul într-o asemenea competi

și politologice a manifestărilor 
mai vechi sau mai noi ale unui 
mod de gindire și de viață, ale 
unui mod de raportare la regis
trul problemelor și soluțiilor pe 
care le implică societatea 
americană, hegemonia politi- 
co-ideologică a unei clase 
dominante atașate tezei „excep- 
ționalismului american", au
toarea realizează o panoramă 
edificatoare a realităților nord- 
americane, în care imaginea 
Americii despre ea însăși așa 
cum se degajă aceasta din lu
crările unor doctrine de incon
testabilă notorietate din mozai- 
catul spectacol oferit de mass 
media, cu incursiuni penetrante 
și comprehensive în universul 
frămîntat și adesea derutant al 
redimensionărilor și resurecți
ilor ideologice (vezi încercarea 
de radiografie a „noului conser
vatorism").

Autoarea nu minimalizează și 
nici nu ignoră caracteristicile 
sociale, istorice ce și-au pus 
amprenta asupra dezvoltării 
societății americane pe coordo
natele modului de producție 
capitalist. Ea nu acceptă însă 
validarea ideologică a clișeelor 
„mitologizate" ce absolutizează 
reflexul teoretic doctrinar al 
„excepționalismultti american" 
în spectrul teoriilor și practicilor 
politice contemporane. Relevind 
virtuțile conformahte ale mitu
lui în cauză, Elena Zamfireseu 
demonstrează resorturile meca
nismului ce a pus și pune in 
funcțiune „americanismul" — 
ca mod de viață, ce exaltă cre
zul și eoiisensul proprii societă
ții americane. Interesant este și 
faptul că autoarea reevaluează, 
din perspectiva actualității, an
tecedentele discursului politic 
neoconservator, debilitățile cul
turii politice și meandrele radi
calismului de stînga in S.U.A., 
epurarea liberalismului de fi
loanele idelogico-politice ce 
contraveneau paradigmei înte
meiate pe. preeminența mitului 
„excepționalismului american" ; 
procedînd la o analiză critică a 
relansării gîndtrii conservatoare 
Ia cumpăna anilor ’80, neomițînd 
implicațiile de tot felul ale as
censiunii neconservatorismului 
și ofensfvei ideologice întreprin
se de cercurile guvernante, eco- 
nomlco-financiare și intelectuale 
din S.U.A. adepte ale unei po
litici interne și externe de na
tură să asigure perpetuarea do
minației și a rolului privilegtat 
Ia care acestea nu înțeleg să 
renunțe.

Spațiul tipografic restrînș de 
care dispunem nu ne permite să 
dezvoltăm anumite considerați’, 
ipoteze și sugestii prilejuite de 
lectura acestei cărți care prin 
informația etalată, sistematizată 
ți valorizată de pe pozițiile cer
cetării politologice în lumina 
concepției noastre revoluționare 
despre lume și societate este de 
o indubitabilă utilitate.

MIHAI MILCA

•) Elena Zamfir eseu, „Excep- 
ționalismul american*1 — mit Ș* 
realitate. Editura Politică, Bucu
rești 1986.

METODIC
Revoluții Agrare pentru merite 
deosebite pe care le are în obți
nerea unor producții agricole 
tot mai mari, au împărtăș’t 
participanților din experiența 
lor. au înfățișat modul cum au 
acționat concret și care a fost 
aportul tinerilor din județul Olt 
la obținerea acestor producții, 
participare^ lor la campaniile 
agricole pe toată perioada anu
lui, îndeosebi în campaniile de 
recoltare din vară șl din această 
toamnă, din bogata experiență a 
unor unități fruntașe cum sînt : 
I.A.S. Corabia. C.A.P. Cezienl, 
Stațiunea de cercetare și produc
ție pomicolă Strejești. Au fost 
urmărite îndeosebi formele și 
metodele folosite de organele și 
organizațiile U.T.C. pentru an
trenarea tinerilor la activitățile 
specifice acestor unități, în con
dițiile diversificării, integrării 
și eficientizăril producției și 
muncii.

Întîînirea de lucru a repre
zentanților consiliilor și secțiilor 
de tineret sătesc din județe s-a 
Încheiat printr-o serie de con
cluzii din care reies sarcinile 
ce revin tinerilor din mediul 
rural în transpunerea în viață 
a hotărîrilor Congresului al 
XIII-lea al P.C.R., în a revolu
ționa gîndirea tinerilor, in a-i 
mobiliza pentru a obține rezul
tate tot mai bune în munca lor 
în scopul realizării unui impor
tant salt calitativ in ceea ce pri
vește condițiile de viață și mun
că la sate. înțr-un cuvînt ridi
carea nivelului material și spi
ritual la cotele exigenței cerin
țelor epocii pe cate o trăim.

FLORENȚA MARDALE

ție este determinat de factori 
extrem de diverși circum- 
scrlind pe verticala și orizontala 
societății energii creatoare reu
nind capacitatea întregului 
popor. Desigur, hotărîtor rămî- 
ne ca întotdeauna omul și iată 
de ce partidul nostru, secretarul 
general acordă o atenție atît de 
perseverentă formării și educă
rii omului, pregătirii lui pentru 
desfășurarea unei activități 
creatoare de reală performanță. 
Legarea tot mai strinsă a invă- 
țămintului cu cercetarea și pro
ducția se înscrie în acest cadru 
ca un indicator ai forței socie
tății noastre socialiste, al in
vestițiilor uriașe ce se fac pen
tru ca oamenii muncii, tînăra 
generație să se poată exprima in 
spațiul activității productive la 
nivelul maxim al posibilităților, 
la nivelul optim al cerințelor 
obiective. După cum, funcționa
rea diverselor organe și orga
nisme democratice este calitativ 
decisă de punerea în valoare a 
spiritului de răspundere și ini
țiativă ce ilustrează atașamen
tul cu care noi toți ne facem 
datoria față de patrie și popor,

INTENSĂ PERIOADĂ DE MUNCĂ 
ÎN GRĂDINILE DE LEGUME

Legumicultorii sînt cei mai 
în măsură să afirme că ne 
aflăm într-o perioadă intensă 
a pregătirii producției anului 
viitor. Unitățile buzoiene mari 
cultivatoare de legume sînt pre
gătite la această dată să asigu
re integral toate capacitățile, 
întreaga forță de muncă pentru 
urgentarea unor lucrări specifi
ce. Conform programului jude
țean de dezvoltare a legumicul- 
turii, in anul viitor suprafețele 
vor crește considerabil.

în bazinul legumicol Rușețu 
am reținut că se acționează in
tens in aceste zile pe terenurile 
care sint destinate legumelor. 
Pe Ionel Bobocea. șeful fermei 
de profil din cadrul C.A.P. Ru
șețu, l-am întilnit în imediata 
vecinătate a stațiunii experi
mentale. Tînărul fermier ne 
vorbește despre recoltarea ulti
melor cantități de varză șt des
pre pregătirea pentru iernat a 
celor două sere, unde vor fi 
pregătite răsadurile pentru cul
turile anului viitor. „E momen
tul — ne spune in continuare 
— să dublăm numărul de ate
laje pentru a transporta în 
cîmp o cantitate cit mai mare 
de gunoi de grajd. Acesta este 
acum unul din obiectivele noas-

Producție 
maximă

(Urmare din pag. I) 
ș! udarea de aprovizionare a 
culturii", adaugă directorul uni
tății.

Fără îndoială șl din rodnica 
activitate de la porumb, unde 
bilanțul recent încheiat con
semnează 20 450 kg la hectar, 
sint multe elemente pozitive de 
reținut. Hibrizii bine aleși (în 
special Fundul ea 420), asola- 
ment corespunzător (păioase și 
soia). fertilizarea substanțială 
(pe 400 de hectare cu gunoi de 
grajd), lucrări de întreținere 
oiri de cite ori se impune, den
sități superioare (ajungînd pînă 
la 100 ooi) de boabe la culturile 
intensive), tratamente oportune, 
toate realizate cu grijă deose
bită pe cele 1500 hectare cul
tivate.

Directorul I.A.S.-ului a ținut 
însă să-mi releve unele rezul
tate și dintr-un alt domeniu de 
maximă importanță, cu o pon
dere mare in unitate — zooteh
nia. Complexul de bovine, cu 
peste 8 500 de capete, dintre 
care 1 000 de vaci cu lapte, este 
unui dintre cele mal moderne 
și bine întreținute. La fermă 8 
(unde lucrează specialiștii Mi
hai Coșuleanu, Constantin Ță
ran), procentul de natalitate 
depășește valoarea planificată 
iar producția de lapte se în
scrie la nivelurile planificate. 
Printre fruntași se numără și 
ferma 7 (pentru tineret femei 
de reproducție) cu un efectiv 
de animale depășit cu 40 la 
sută și cu un spor mediu zilnic 
de creștere în greutate cu plus 
110 gr pe animal față de gra
fice. Oameni prieepuți, devo
tați, dornici să-și îmbunătă
țească continuu întreaga activi
tate. Pentru iarnă, iată, prin 
eforturi susținute s-au string 
peste 4 000 tone de nutrețuri 
suculente și 3 000 tone de fîn și 
semifîn. O bază furajeră ce 
constituie un sector distinct în 
preocupările specialiștilor, căci 
de aici pornesc de fapt toate 
producțiile bune.

Beneficiile realizate, fondul 
sporit de produse agricole, sa
tisfacțiile oamenilor — de aici 
începe asaltul viitoarelor bătă
lii, al viitoarelor campanii agri-, 
cole pe care cei de la I.A.S. 
Nădlac sînt ferm hotăriți să le 
încheie și mai bine, dovedind 
rezervele de care dispune incă 
o agricultură modernă, de mare 
randament.

popor
participînd in cunoștință de 
cauză la făurirea propriului 
destin revoluționar, comunis
mul.

Muncind și trăind sub sem
nul rezolvării, problemelor am
ple și complexe ale procesului 
de ridicare a țării spre trepte 
noi de civilizație și progres, noi 
sîntem angajați în traducerea 
exemplară în practică a proiec
telor grandioase stabilite de 
Congresul al XIII-lea al parti
dului, piatră de hotar pentru o 
etapă superioară din punct de 
vedere istoric in epopeea făuri
rii socialismului în România. 
Realizările de pină acum sînt o 
garanție sigură că stă In pute
rea noastră să facem tot ceea 
ce ne-am propus servindu-ne cu 
devotament și pasiune poporul 
căruia îi aparținem. luptînd cu 
fermitate pentru ca politica 
Partidului Comunist Român să 
se regăsească împlinită prin 
fapte de muniă și creație în 
acord cu ceea ce putem și tre
buie să înfăptuim, Cu ceea ce 
ne cer prezentul și viitorul 
României. 

tre prioritare. Pentru anul vi
itor suprafața fermei legumicole 
va ajunge la peste 100 hectare, 
din care 40 ha cu tomate, 30 
cu varză timpurie și de toam
nă, 20 cu ceapă, alte 10 cu vi
nete și ardei. Avind in vedere 
că și producțiile planificate au 
crescut în raport atît cu su
prafețele, cit. și cu soiurile și 
dotările fermei, acțiunile pe 
care le întreprindem in această 
perioadă sînt extrem de impor
tante".

Ieri un grup de 40 de coope
ratori a string spalierii de pe 10 
hectare, suprafață ce a fost cul
tivată cu roșii, în sistem pali- 
sat. Un alt grup de 20 de le
gumicultori repară tocurile și 
ramele pentru răsadnițe, trans
portă gunoiul necesar și pre
gătește amestecul pentru
mraniță. Echipele coordonate 
de Ion Grosu și Radu Ticu au 
transportat în cimp peste 60 
tone gunoi.

Pregătirea producției de le
gume a anului viitor se face in 
corelație directă cu potențialul 
productiv al solului și al soiu
rilor. Suprafața destinată cul
tivării tomatelor în sistem pali- 
sat va crește considerabil. 
Ferma dispune, de asemenea, 
de 2 000 mp seră, 1000 mp

ACTIVITATE CONTINUĂ 
ÎN ZOOTEHNIE

La C.U.A.S.C. Huedin, jude
țul Cluj, creșterea animalelor se 
constituie ca îndeletnicire de 
bază. La această dată planul 
este îndeplinit in proporție de 
110 la șută, ceea ce semnifică 
o creștere cu 502 capete in ra
port cu aceeași perioadă din 
anul trecut. Sporuri semnifica
tive se înregistrează și la efec
tivele matcă. Pină la sfîrșitul 
anului, indicele de natalitate va 
ajunge Ia 83 la sută. Fermele 
zootehnice din această zonă dis
pun la ora actuală de creșe și 
maternități amenajate corespun
zător. La C.A.P. Călățele, bună
oară, a fost amenajată o ma
ternitate cu 80 locuri și o creșă 
pentru viței cu 160 de locuri. 
De asemenea la C.A.P. BrăLșori 
a fost extins un grajd de bo
vine, pentru amenajarea unei 
maternități.

Pe ansamblul C.U.A.S.C. Hu
edin au fost întreprinse în 
acest an măsuri temeinice, co
respunzătoare. în ce privește 
asigurarea unei balanțe furajere 
echilibrate. Sint depozitate la 
această dată aproape 7 200 tone 
fînuri, 5 349 tone grosiere și 
peste 14 mii tone suculente. De
ficitul la fînuri este compensat 
cu furajele suculente. La acest 
capitol s-au depozitat în plus 5 
mii tone. De reținut, calitatea 
corespunzătoare g acestora. în 
prezent, întrucît hrana din cimp 
nu asigură volumul de unități 
nutritive solicitate de producția 
de lapte constant ridicată, ra
țiile alimentare sint completate 
cu 15 kg sfeclă furajeră în 
amestec cu grosiere. în ce pri
vește producția de lapte livrată

ORAȘUL -_*
(Urmare din pag. I)

construite începind cu anii 
1966—1970 două noi cartiere — 
Micro 14 și Micro 15 — ce cu
prind, pe lingă numeroasele lo
cuințe, spații comerciale, o piață 
agroalimentară, spitalul jude
țean, o centrală telefonică — e 
vorba de Micro 15. Au urmat, 
cronologic, alte două cartiere : 
Carpați I, in zona de sud, și 14 
Mai, in nord, cărora li s-a adău
gat apoi unul din cele mai mari 
ansambluri de locuințe construi
te in zona industrială a orașului, 
Micro 16, ce reunește blocuri cu 
o arhitectură deosebită, cu fa
țade care beneficiază de un fi
nisa) plăcut, ce pune In eviden
ță formele și culorile. Cartierul 
UNIO, a cărui construcție a în
ceput in 1981, cuprinde peste 
4 300 de apartamente și este 
.destinat oamenilor muncii de la 
marea intreprindere'sătmăreană. 
Să amintim de asemenea că se 
află In Stadiu avansat de reali
zare axa nord-sud a orașului, 
pri.nl străpungerea unei noi ar
tere care să degajeze centrul 
orașului, asigurind fluență cir
culației.

E impresionantă la Satu Mare 
grija pe care arhitecții. toți 
factorii locali o acordă conser
vării și restaurării fondului 
vechi și valoros de arhitectură, 
concomitent cu proiectarea și 
construirea unor noi ansambluri, 
care vin să se adauge armonios 
actualei structuri urbane. Nu 
poți să nu sesizezi, de pildă, 
exigența cu care sînt realizate 
proiectele „plombelor" din zona 
veche, clădirile care nu mai pot 
fi restaurate urmind să fie în
locuite cu altele noi, integrate 
perfect peisajului din punct de 
vedere arhitectonic. Un merit 
deosebit revine, așa cum spu
neam, arhitecților. Satu Mare are 
arhitecți foarte buni, talentați 
și competenți, pentru care ora
șul nu este doar un spațiu al 

solar și 500 mp seră-inmulți- 
tor pentru obținerea a două ci
cluri de răsad. Este in măsură 
sâ-și asigure cu mijloace pro
prii cantitatea cu răsad necesa
ră pentru toate culturile.

Totodată se fac pregătiri 
pentru deschiderea, in cadrul 
învățămintului agrozootehnic, 
a cercului de legumicultura, la 
care narticipă toți cei 80 de 
lucrători ai fermei, sub îndru
marea unor cadre de speciali
tate de la stațiunea de cerce
tare din Buzău. Prin tehnologi
ile care se vor aplica, de care 
vor lua cunoștință cu ocazia 
cursurilor, producțiile anului 
viitor vor fi mult mai mari. Să 
mai reținem că pentru Ionel Bo
bocea anul 1986 a însemnat un 
motiv in plus de satisfacție 
personală in confruntarea cu 
cei mai buni legumicultori din 
țară ; el a cucerit un loc frun
taș, văzindu-și astfel încununa
te strădaniile depuse ani Ia rind 
în cadrul fermei pe care o 
conduce. La cei 26 de ani ai 
săi. tînărul legumicultor este 
hotărît să muncească cu aceeași 
conștiinciozitate și pasiune, 
pentru a obține in viitor noi 
rezultate de valoare.

D. I. DINCA

la fondul de stat aceasta însu
mează aproape 13 600 hectolitri, 
existînd perspectiva depășirii 
sarcinilor pe acest an.

Să vedem care este situația 
concretă existentă in cîteva 
unități agricole din consiliu. La 
C.A.P. Huedin este asigurată 
o bază furajeră corespunzătoare 
realizării producțiilor de lapte 
prevăzute. Acest lucru va per
mite ca in perioada de sțabu- 
latie să se asigure zilnic in 
rația animalelor administrarea 
unor cantități de 4 kg fin. 25 kg 
suculente și 5 kg grosiere. Sucu
lentele și grosierele vor fi ad
ministrate numai sub formă to
cată.

Și la C.A.P. Călățele s-au in
trodus instalații speciale de 
preparare a furajelor, unde ac
ționează o echipă specială for
mată din 4—5 lucrători. Furaje
le tocate și saramurizate sînt 
administrate in hrana animale
lor numai după o perioadă de 
24 de ore.

în unitățile agricole din 
această zonă creșterea și îngri
jirea animalelor constituie o 
preocupare de tradiție. De 
aceea, în fiecare fermă zooteh
nică s-a procedat la permanen
tizarea îngrijitorilor pe catego
rii și loturi de animale. De ase
menea, se accentuează procesul 
de modernizare și introducere 
a tehnologiilor avansate de 
producție. Este necesar ca în 
toate unitățile să se acorde im
portanța cuvenită introducerii 
apei cu nivel constant și 
evacuării mecanice a dejecțiilor.

IOAN GAVRA

VAI PEISAJ ÎAI MIȘCARE VIAȚA LA GARĂ
exercitării profesiei, ci și un uni
vers in care știu să investească 
propriile lor sentimente. Carol 
Rupprecht, arhitectul șef al ju
dețului, este unul dintre acești 
mari pasionați ai creației urba
ne. împreună cu dinsul alți nu
meroși specialiști in arhitectură 
și sistematizare știu să facă din 
munca și creația lor un act de 
înaltă responsabilitate civici, 
un punct in care arta și tehnica 
se intîlnesc, potențate de resor
turi intens afective. Toma Ga- 
bossy, Ludovic Varga, Gheorghe 
lacobuț, Gezo Felfoldi, Mircea 
Mihălțan, Ștefan Baras — arhi
tecți, conductori arhitecți, tehni
cieni și ingineri — (ca să amin
tesc doar pe clțiva membri al 
colectivului din sectorul mențio
nat anterior) consideră fiecare 
din proiectele finalizate și puse 
in operă un autentic examen de 
competență, o probă convingă
toare a propriului potențial de 
creație. Confirmarea nu a in- 
tirziat deloc : arhitectul Carol 
Rupprecht (și colectivul pe care 
îl conduce) a fost distins cu 
Premiul Uniunii Arhitecților pe 
anul 1985 pentru ansamblul 
noului centru civic al munici
piului Satu Mare. O recunoaș
tere binemeritată a originalită
ții și valorii creației arhitecților 
sătmăreni.

Municipiul de pe Someș a cu
noscut in ultimii ani o puterni
că dezvoltare industrială. Ima
ginea sa se asociază indisolubil 
cu pulsul alert al activității de 
producție din citeva mari cita
dele industriale, in fruntea că
rora se situează in mod firesc 
Întreprinderea UNIO. I-am cu
noscut pe tinerii acestui puter
nic colectiv muncitoresc și măr
turisesc că m-a impresionat pa
siunea cu care contribuie, prin 
promovarea unor tehnologii mo
derne, la realizarea unor pro
duse complexe destinate exploa
tărilor miniere : locomotive, uti
laje, transportoare de mare ca

Organizațiile A.S.C. în munca lor de zi cu zi

ÎMPLINIREA VOCAȚIEI 
DE CONSTRUCTOR

Din capul loouluî trebuie 
spus că tentația de a cunoaște 
îndeaproape activitatea Insti
tutului de Construcții bucu- 
reștean se dovedește a fi — 
pentru început — cel puțin în
drăzneață dacă am in vedere 
lipsa clipelor de răgaz, de li
niște. de detașare pentru citeva 
minute din multiplele proble
me oe impun o rezolvare 
promptă, de către cei responsa
bili cu buna desfășurare a pro
cesului instructiv-educativ de 
aici. Cu greu am reușit să „îmi 
cer drepturile" pentru un pro
fil gazetăresc al institutului da
torită faptului că nimeni de 1a 
„Construcții" nu își poate per
mite să stea Ia povesti cind tre
burile de aici impttn un ritm 
neîncetat, de dimineață oină 
seara si chiar noaptea. Am în
țeles că aici argumentul fapte
lor il reprezintă tot oe se poate 
vedea cu ochiul liber atît in 
„Republicii" cit mai ales în 
„Tei" unde, pentru cei oe vor 
fi constructorii de mîine. s-a 
pus la dispoziție, prin grija 
permanentă a partidului si Sta
tului. personal a secretarului 
general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, un impre
sionant complex format din 
modemele secții ale facultăților 
și ospitaliere cămifie si cant’ne.

într-adevăr. chiar si o sim
plă vedere a edificiului din 
„Tei" esțe. pentru început, re
levantă pentru uriașele eforturi 
umane încununate astfel de 
realizări remarcabile.

Si totuși nu mă mulțumesc 
doar cu atît. între două tele
foane urgente, tntre două avi
zări ale unor planuri de măsuri 
ce nu suportă intirziere. între 
două cursuri sau laboratoare, 
între două ședințe, tovarășul 
prof. univ. dr. ing. Radu Petre 
Ionel, secretar al Comitetului 
de partid si prorector al insti
tutului. îmi relatează cu amabi
litate despre realizările profe
sionale ce fac cinste studenți
lor și cadrelor didactice de aici. 
Astfel, in cadrul Atelierelor de 
proiectare și cer oe tare, unde 
pot fi întilnițl. student! ai ani
lor IV și V. după firescul ro
daj din anii I. II și III. se pre
iau constant oontracte cu insti
tute de proiectare și unități 
productive. S-au încheiat 235 
de contracte in care au fost in
tegrați 1 150 de studenți creîn- 
du-se astfei o valoare de apro
ximativ 2,65 milioane lei.

Este onorant pentru institut 
ca întreprinderi cu firmă din 
tară să se preocupe îndeaproa
pe de rezultatele practice ale 
studenților și cadrelor didactice. 
La Facultatea de Instalații, de 
exemplu, recent studenții Scr- 
bănoiu Liviu șî Ologeanu Ion 
au elaborat un studiu sl un 
program experimental realizat 
pe un recuperator cu tuburi MARIAN ENE

Noul traseu al Dîmboviței în București

pacitate cu bandă și racleți, în
cărcătoare miniere, elctropalene, 
piese și subansamble pentru 
marile excavatoare cu rotor 
ș.«. Veritabil combinat al indus
triei noastre constructoare de 
mașipi, întreprinderea s-a dez
voltat puternic in anii din 
urmă : au fost construite noi 
spații de producție, secțiile și 
atelierele au fost dotate cu ma
șini și utilaje noi, a crescut 
complexitatea problemelor de 
ordin tehnologic. Profilul indus
trial al orașului este întregit 
in egală măsură de Întreprinde
rea „23 August". Bunurile de 
folosință îndelungată realizate 
aici — aragazele și sobele cu 
combustibili lichid sau solid — 
călătoresc spre beneficiari de pe 
alte meridiane, fiind prețuite 
pentru calitatea lor remarcabilă. 
I.P.S.U.I.C. este sigla unei uni
tăți relativ tinere. Întreprinde
rea de Piese de Schimb și Uti
laje pentru Industria chimică, 
constituită în 1977 prin dezvol
tarea unei unități județene. Pe 
parcursul a doar zece âni între
prinderea a reușit să se afirme 
drept unul din cei mai presti
gioși producători de piese și uti
laje pentru industria chimică, 
situîndu-se mțreu pe locuri 
fruntașe țn întrecerea cu unită
țile de profil.

Am reținut pentru spațiul 
acestor • însemnări impresiile 
deosebite pe care le generează 
universul industrial în alte 
două unități sătmărene aparți- 
nînd industriei ușoare : între
prinderea „Mondiala" și Între
prinderea Textilă „Ardeleana", 
Calitatea tricotajelor și țesătu
rilor realizate aici este expresia 
unei tradiții remarcabile, a pa
siunii cu care colectivele de oa
meni ai muncii, tinerii valori
fică potențialul productiv din 
secții și ateliere.

Satu Mare este un oraș care 
emană o intensă și reconfortan
tă vitalitate. 

termice (prototip) tip lichid-li- 
chid. iar studenții Eubagiu 
Cristian, Anastisiei Mihai, Fri
mu Ioana si Bîlcu Adina au 
pus in practică un original 
transformator de căldură utili
zat în recuperarea căldurii la 
instalații frigorifice cu compre
sie-absorbție. Tot în acest sens 
sesiunile de comunicări ale 
cercurilor științifice studențești, 
organizate pe 35 de subsecții în 
care sînt cuprinși 2340 de stu- 
denti. au furnizat unităților 
productive valoroase sugestii și 
soluții pentru optimizarea pro
ceselor tehnologi.ee în construc
ții și In alte domenii. Se reali
zează astfel o valorificare su
perioară. cu investiții minime, 
a uriașului potențial oe care il 
reprezintă integrarea invătâ- 
mîntului eu cercetarea si prac
tica. imperativ major al învă- 
țămîntulul românesc fundamen
tat de secretarul general al 
partidului. tovarășul Nicolae 
Ceaușescu.

Insistind pe argumentul- 
exemplificărilor, mă grăbesc 
să-mi notez citeva realizări, no
tabile ale studenților : „Calcu
lul șl dimensionarea rețelelor 
de distribuire a apei", autor 
Iorgulescu Ion de ia Facultatea 
de Hidrotehnică (conducător 
științific prof. dr. ing. Dumitru 
Cioc), lucrare originală concre
tizată printr-un program de 
calcul cu performante superi
oare ; „Optimizarea tehnico- 
economtcă la baraje de joasă 
cădere'*, o lucrare a studentului 
Chilărescu Ion (conducător ști
ințific prof. dr. ing. Stamatin 
Dan) de la aceeași facultate 
care face obiectul unui fruc
tuos contract cu I.S.P.H.

Continui dialogul cu studen
tul Plescitic Ioan de la Faculta
tea de Hidrotehnică, președin
tele Consiliului U.A.S.C. din 
institut si cu studenta Spînu 
Cristina de la Facultatea de In
stalații. secretar al Consiliului 
U.A.S.C. ; în pauza dintre 
două seminarli ei sint bucuroși 
de a prelua rolul de ghid in 
prezentarea realizărilor știin
țifice obținute de colegii lor. 
„Un colectiv de la Facultatea de 
Căi Ferate, Drumuri. Poduri și 
Geodezie format din Chiotan 
Vlad. — sef Comisie culturală 
I.C.B., Ghiulea Ileana — șef 
Comisie profesională I.C.B. și 
Militaru Corina, secretar al 
Biroului A.S.C. din anul IV, 
au participat cu o lucrare 
tratînd „Sprijinele discontinue 
ale versantilor" la Simpozionul 
național „Aplicații ale infor
maticii și ale tehnicii de calcul 
în construcții" — Sibiu 1936 
unde a fost unanim apreciată si 
a obținut premiul II la „Con
cursul de aplicații ale tehnicii 
și informaticii" — Timișoara 
1985. în teza oe tară a con
cursurilor profesionale de me
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(Urmare din pag. I)

alcătuiesc -în minte un pei
saj din comuna Veresti — o 
comună cu trei sate, profi
lată pe cultivarea cartofilor; 
care arc, normal, un mare 
combinat de creștere a por
cilor. Și mai arc o topito
rie Puternică pentru cineuă... 
— pun alături o floare ro- 
Zulie, de cartof, si un fir de 
cinepă verde, nu. mai bine 
două, unul de vară, unul de 
toamnă, cel de vară mai fra
gil. mai subțire, mai delicat, 
feminin, cel de toamnă mai 
îndesat mai stufos, mai mus
tăcios. masculin. Iar ca zgo
mot „de fond", asa. ca din
tr-o nevoie de romantism, 
puf-puful locomotivelor (ca
re acum sînt însă electrice !) 
si flnieratul usor-răgusit al 
sirenelor lor tăind ceata 
unei dimineți de toamnă.

Dar eum e în biroul șefu
lui de gară ? Canapele de 
demult, învelite in țesături 
de acum, harta României, un 
dulap enorm, un calendar, o 
oglindă lungă si lată, cu 
ramă de lemn, două afișe- 
reclamă pentru aparate de 
fotografiat, un radiotelefon, 
telefoane, un cuier cu haină 
si chipiu, pachete învelite in 
hirtie albă, plumbi cu două 
capete de sfoară. ■pentru si
gilat... Ei. dar mai e ceva ! 
Două acuarele, datate 1950 
și semnate Palade ; „le-am 
găsit intr-o magazie, mi-au 
plăcut si le-am pus pe pe
rete. E în ele munca unui 
om !**. Dar munca unui șef 
de gară ? „Am 76 de oameni 

canică si rezistenta materiale" 
lor, Voiculescu Dragos din anul 
III al Facultății de Construcții 
Civile Industriale si Agricole a 
îmbogățit vitrina cu trofee a in
stitutului cu un merituos pre
miu I. In acest context n« 
trebuie uitat nici Cazaciiu Bog
dan din anul IV al aceleiași fa
cultăți. vicepreședintele cu pro
bleme profesionale pe faculta
te. remarcat continuu atît prin 
abordarea unor tematici teore
tice „Metode variattonaie" — 
cit și prin materializarea unor 
aplicații practice in informatică 
— „Pierderea stabilității profi- 
lelor cu pereții subțiri". „Ele
mente de calcul ale plăcilor ci
lindrice".

„După cum se poate observa 
după această scurtă trecere In 
revistă a preocupărilor noastre 
pentru cercetarea științifică, 
majoritatea studenților angre
nați in această migăloasă acti
vitate se achită cu Simț de 
răspundere și de sarcinile ce le 
revin pe linie de A.S.C." — 
conchide președintele Consiliu
lui U.A.S.C, pe institut.

Chiar dacă interlocutorii mei 
Începuseră să arunce discrete 
priviri spre ceas. îngrijorați de 
perspectiva de a întirzia la a- 
propriata ocazie de prospectare 
a noului din „Știința Construc
țiilor". nu puteam ocoli în fi
nal citeva aprecieri despre via
ta culturală din I.C.B. Cu atit 
mai mult cu cit recent a dema
rat o nouă ediție a Festivalului 
artei și creației studențești. 
Un nou prilej de mindrie: la 
faza zonală a festivalului atf 
participat un număr record d« 
89 de studenti obtinindu-s® 
16 premii, iar la faza pe țară atf 
promovat 76 de studenti din 
care au fost aureolate cu pre
mii 5 formații sau brigăzi ar
tistice, remarcindu-se în mod 
deosebit formația de muzică 
ușoară „Gong" de Ia Facultatea 
de Instalații. formația de 
„Jaz" de ta Facultatea de Con
strucții Civile. Industriale s! 
Agricole, corul „Staoato" al Fa* 
cultății de Căi Ferate. Drumuri, 
Poduri si Geodezie șl Teatrul 
experimental de la Facultatea 
de Construcții Civile. Industri
ale și Agricole ce au rămas de 
neuitat în toată tara.

...Avînd această impresionantă 
„carte de vizită" a I.C.B. 
este de Înțeles dificultatea irt 
a prinde momente de răgaz, 
de liniște, de detașare din mul
tiplele probleme oe impun o re
zolvare promptă. în activitatea 
oelor responsabili cu procesul 
instructiv-eduoativ de la I.C.B. 
Am învățat aici că vocația de 
constructor nu se poate împlini 
decit printr-o muncă perma
nentă. non-stop.

*

în subordine : Ia noi se lu
crează în ture de 12 cu 24 ; 
eu. 8 ore normale„. De fapt, 
muncă de zi si de noapte, în 
care trebuie să știu Să fac 
de toate : impiegat de miș
care. sef de manevre, acar, 
casier... la nevoie mătur sl 
peronul I Locuiesc «ici. așa 
e Ia noi..." si ride cu pu
tere. jucindu-se in mină cu 
o cheie.

Se numește Gafițescu Con
stantin. are 51 de ani. din 
care 16 ca șef de static lă 
Veresti ; înainte a lucrat tot 
la C.F.R., „găzar" pe Valea 
Prahovei.

Și cum e viata la gară? 
„Depinde cum se obișnuieș
te omul î Noi ne-am învă
țat cu ea. Nu-i ușor. Ești 
-legat de glie-. Stau aici cu 
familia ; am o fată ingine
ră chimist» in comună, că
sătorită. ginerele, economist 
la Pașcani ; am si o nepo
țică. de un an si jumătate ; 
cu ea mă mat distrez in 
timpul liber. Stau cu mine, 
asa e la început de căsnicie, 
mai au nevoie de una. de 
alta ! Nu poți părăsi unita
tea. să pleci Ia un spectacol, 
să zicem, mai ales toamna 1 
Dar nici iama... cam patru 
luni pe an e vreme urită. 
intră zăpada pe la macaze, 
trebuie să stai aici să pă
zești...". Pasagerii vor să aibă 
voiaj bun și liniștit, să nu 
întirzie trenurile, să nu se 
întîmple nimic rău... Viata 
la gară nu-i asa de simplă. 
C.F.R.-U1 înseamnă punctua
litate. corectitudine.»
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CUVlNT PENTRU NICU VLAD
Acum 7 ani, cind pățea 

prima dată intr-o sală de 
haltere, gălățeanul Nicu 
Vlad n-ar fi impresionat pe 
nimeni cu cele numai 60 de 
kg pe care reușea să le 
„smulgă" și cele numai S0, 
pe care le „arunca". Trebuia 
să ai ochiul și experiența 
antrenorului Gheorghe Gos
podinov ca să realizezi că un 
total de 140 kilograme în
semna totuși ceva extraor
dinar pentru un puști de 16 
ani, care n-avea deloc alură 
de halterofil! Așa a pornit 
Nicu Vlad pe drumul spre 
înalta performantă, trudind 
în micuța sală de la Dunărea 
Galați. Trudind, acesta e 
cuvintul, pentru că sportul 
halterelor înseamnă mii de 
ore de muncă incrlncenată 
și mii de kilograme ridicate, 
pentru trei secunde de feri
cire, trei secunde cind bara 
grea, tot mai grea, e sus. 
deasupra capului... L-am în
trebat odată pe Nicu Vlad 
cum e cind bara te apasă cu 
toată greutatea ei. Mi-a răs
puns că nu se gindise la așa 
ceva, dar, dacă tot il întreb, 
îți dă seama că e cel mat 
plăcut moment, deși genun
chii stau parcă să se fringă 
și brațele te dor și îți intri

os în os și nu mai vezi ni
mic ți nici de auzit nu mai 
auzi ceva. Dar, e plăcut ! E 
lupta omului cu el însuși, cu 
propriile lui limite, cu im
posibilul de pină mai ieri. 
Asta fac ei, halterofilii : 
doborind un record, înving 
imposibilul, iar Nicu Vlad 
l-a învins de atitea ori că 
nici nu mai știi ce poate fi 
imposibil pentru el ! De ta 
cele 140 kg pe care le ridica 
cu greu, la total, acum 7 ani, 
Nicu Vlad a ajuns să ridice 
astăzi 200,5 kg, la „smuls" 
și 237 kg la „aruncat", ceea 
ce înseamnă un total de 
437,5 kg!!! Acest „astăzi" a 
fost acum trei zile la Sofia, 
unde sportivul român a de
venit triplu campion al lu
mii și recordman mondial la 
„smuls". S-a mirat cineva ? 
Nu s-a mirat nimeni, pentru 
că Nicu Vlad, la cei doar 23 
de ani ai săi, împliniți în 
prima zi de noiembrie e ți 
triplu campion olimpic ți 
triplu campion european și 
e, v-ați convins, un om pen
tru care imposibilul nu e- 
xistă. De aceea il și iubim 
atit de mult!.,.

HORIA ALEXANDRESCU

FOTBAL XII : O etapă cu două victorii în deplasare și cu scoruri mari *• Liderul - Steaua - învinge la 
scor! • Rapidul - surclasat în Regie Petrolul - două puncte în ultimele două minute 1

X
Meciurile echipelor noastre reprezenta

tive — naționala, echipa de tineret, de ju
niori și selecționata olimpică — ca si cele 
pe care echipele de club le susțin in „cu
pele europene" ne pun în fața unor con
statări și realități pe care mereu ne re
proșăm că nu le-am putut întrevedea mai 
dinainte. Adesea punem eșecurile pe sea
ma unor defecțiuni în jocul echipelor noas
tre care erau la îndemînă de a fi văzute, 
constatate din alte prilejuri — și de a 
fi eliminate, eradicate spre o mai mare 
certitudine si o speranță cu mai mare te
mei in obținerea de victorii, de perfor
manțe internaționale valoroase.

întilnirea de la Sevilla ne-a pus și ea 
în fața unor constatări, care n-am fi dorit 
să devină teme de reflecție și. desigur, de 
regrete. Evident, regrete tardive. Să luăm 
una dintre slăbiciunile ară taste de echipa 
noastră în confruntarea cu echipa spaniolă. 
Scăderea rezistenței fizice, în partea a doua 
a meciului, cind adversarul ne-a dominat, 
exact prin acest atu. și s-a desprins in 
câștigător. Jucătorii noștri n-au avut pre
gătirea fizică necesară pentru a face față 
unui meci desfășurat intr-un ritm dinamic, 
din primul pînă în ultimul minut de joc. 
Cedarea lor a fost evidentă și neavind 
acest suport, greșelile s-au înmulțit și s-au 
repercutat, păgubos, atît 1a construcție, cit 
și în păstrarea balonului și în eficacitatea 
acțiunilor ofensive. Normal, o pregătire fi
zică. solidă, de consistență și durată, nu 
se poate face în Cele 4 sau 5 sau 6 zile "cit 
îi are pe jucători antrenorul echipei la lot. 
Această defecțiune — neajuns, racilă, cum 
i-om zice — rezidă în concepția ce guver
nează pregătirea la club. Mergind mai de
parte. să arătăm că este ceea ce arată și 
campionatul nostru. In etapele de campio
nat nu vedem echipe viguroase, cu puter
nice resurse fizice și nu vedem meciuri 
care să se desfășoare. într-un ritm susți
nut. mare consumator de energie, de la un 
capăt la altul al meciului. Există perioade 
de joc static, de lîncezeală, de anti-joc, 
uneori în scopul de a menține un rezultat. 
Ceea ce pe terenurile ce găzduiesc meciuri 
internaționale nu se poate vedea. Conclu
zia e limpede : echipele noastre chiar și 
.cele fruntașe — ele dau loturilor grosul 
componenților. nu-i așa ? — nu s-au pre
gătit astă vară la parametrii Si nivelul ce
rințelor competitivității în arena interna
țională. exigente Pe care le impune marea 
performantă. Dar nu noi trebuie să fim 
primii, care să tragem concluziile și învă
țămintele necesare.

Cu aceste gînduri urmărim meciurile din 
campionat, cu aceste sentimente am urmă
rit, ieri, partida din Regie, Sportul studen
țesc — Rapid. Un meci de rezonanță, un 
derbi interbucureștean de tradiție, intre 
două echipe vecine, de frumoasă și sportivă 
rivalitate. A fost o partidă animată, ditză, 
în care s-au aruncat mari ambiții, dar pină

VITEZA, GOLURI!
la un punct. Pînă cind un adversar a cedat 
lupta aproape total. Adică echipa Rapid. 
Chiar dacă cele patru goluri din prima .e- 
priză au fost, intr-o măsură, și goluri de 
portari, meciul a plăcut pentru că s-a jucat 
pe atac, ofensiv, s-a jucat pe goluri. Ceea 
ce e o notă bună. în privința ritmului — 
a devenit o obsesie — perioadele de vioiciu
ne au fost alternate cu momente de joc 
static, uneori lipsit de nerv, mai ales în ce-i 
privește pe oaspeți. Cum se explică numă
rul mare de goluri înscrise ? Prin incon
stanța echipelor și lipsa de regularitate pe 
parcursul acelui meci. Cind „SporttiT* s-a 
detașat la două goluri — era după primele

Clasament
I. STEAUA 11 10 1 0 29- 4 21
2. Dinamo 10 7 3 0 35- 8 17
3. Petrolul 12 5 4 3 13- 8 14
4. Victoria 12 6 2 4 17-13 14
5. F.C Argeș 12 6 2 4 13- 9 14
6. F.C Olt 11 6 2 3 12- 9 14
7. Sportul 11 5 2 4 21-11 12
8. F.C.M. Brașov 12 6 0 6 10-14 12
9. S.C. Bacău 12 5 2 5 16-20 12

10. Oțelul 12 3 5 4 11-10 11
11. U. Craiova 11 3 4 4 10-11 10
12. Corvinul 12 4 2 6 18-20 10
13. Rapid 12 4 2 6 12-23 10
14. U. Cluj-Napoca 12 4 1 7 12-15 9
15. Chimia 12 4 1 7 18-26 9
16. Gloria 12 4 0 8 11-33 8
17. Flacăra 12 3 1 8 8-23 7
18. Jiul 12 2 2 8 9-19 6

Etapa viitoare
Dinamo - Oțelul Galați; Chimia Rm. Vil- 

eea - Petrolul ; Rapid - Jiul ; F.C.M. Bra
șov - Sportul studențesc ; Victoria Bucu
rești - Univ. Craiova ; Gloria Buzău - 
Flacăra Moreni; F.C. Olt - Corvinul; S.C. 
Bacău - F.C. Argeș ; „U° Cluj-Napoca - 
Steaua.

20 de minute — nimeni nu mai întrevedea 
egalarea situației de către Rapid. Intrînd 
la cabine cu acest 2—2, la fel nimeni din 
rîndurile jucătorilor sau suporterilor celor 
două tabere nu-și mai putea închipui că 
meciul se va incheia Ia o asemenea dife
rență astronomică de scor : 7—2 este un scor 
intre două echipe de categorii diferite. în 
ultimele 23 de minute, studenții au înscris 
de cinci ori ! Dincolo de jocul bun, coerent, 
constructiv — ofensiv, al echipei din Regie,

Diagrama etapei

cu Hagi și Gino Iorgulescu, într-o zi bună, 
evident este vorba de o cădere fizică, dar 
și psihică a rapidiștilor. Remarcîndu-i pe 
Hagi — principalul coordonator de joc cu 
din ce în ce mai multe reușite — și pe Gino 
Iorgulescu, prezență periculoasă pentru ra- 
pidiști in atac, ilustrată de golul înscris 
și încă două pase decisive din care coechi
pierii săi Coraș și Cristea ău înscris golu
rile cu numărul trei și șapte, — să arătăm 
că întreaga echipă din Regie a jucat o par
titură pe care am vrea s-o mai vedem și 
cu alte echipe. Evoluția Sportului studen
țesc este de o factură încurajatoare, o ri
dică spre cotele de calitate cu care acre
dităm, de mai multă vreme, această for
mație fruntașă și fără discuție valoroasă a 
soccerului nostru. Dar inconstanța ei de la 
un meci la altul rămine o problemă nere
zolvată, încă. Inclusiv, in participările la 
competițiile internaționale. Cit despre Ra
pid, chiar dacă spunem că victoria gazde
lor este pe deplin meritată - studenții au 
fost mai buni, au acționat mai hotăriți și 
mai lucizi — scorul — cel puțin în raport cu 
fizionomia jocului din prima repriză
— pare cam nedrept. Dar Rapidul 
obișnuiește să ne facă asemenea sur
prize. Oricum, Ia această oră e- 
chipa din Grant, iubită pe toate meridia
nele țării, dă semne grave de slăbiciune, 
de lipsă de valoare competitivă. Marile ei 
„speranțe", iată, n-au devenit și jucători- 
certitudine, care să-și depășească, cu tim
pul, propria condiție. Iar Liță si Manea, 
chiar dacă gindesc și pentru alții, ei nu 
mai pot face și pentru coechipieri, uneori 
nici pentru el cit ar vrea, cit ar dori și rit 
așteaptă infocații lor suporteri. Răspunsuri
— ca efect al gindirii ți acțiunii conjugate 
a unor factori — trebuie să se găsească si 
pentru echipa pentru care vibrează și su
feră atitea inimi. Să menționăm atmosfera 
electrizantă, sportivă de pe stadionul din 
Regie și arbitrajul bun, competent obiec
tiv, al brigăzii vîlcene eu I. Crăciunescu — 
la centru Gh. Constantin și I. Dogaru — 
la linie.

O privire sinoptică peste etapă scoate in 
evidentă victoria. Ia scor, a campioanei și 
liderului, in fața băcăuanilor, succesul 
dinamoviștilor la Hunedoara, cu o evoluție 
interesantă a scorului, desprinderea in 
ciștigător, a Petrolului, în ultimele minute 
de joc. in fața „șepcilor roșii" clujene, cele 
două puncte cucerite de brașoveni la Mo
reni — F.C.M. Brașov este performera zilei
— și numărul mare de goluri înscrise, care 
după opinia noastră nu sint peste tot. e- 
fectul forței de atac a liniilor ofensive, cit 
al fragilității apărărilor, dar mai ales al 
diferențelor de clasă dintre combatante. 
Așteptăm, de Ia competiția numărul unu 
â țării să ne ofere, acum, spre final de 
sezon, motive și argumente pentru consta
tări și aprecieri mai elogioase.

VASILE CABULEA

Pe marginea meciului de tineret 
România — Spania 

Jlffl 0 NOVĂ GENERAȚIE 
DE FOTBALIȘTI TALENTAȚI“

De vorbă cu prof. MIHAI IONESCU.

■ STEAUA — S. C. BACAU
4—1 (2—0). Golurile au fost
marcate de Balint (min. 7), Be- 
lodedici (min. 11), Bdloni (min. 
55 și min. 76), respectiv, Tismă- 
naru (min. 59).

■ SPORTUL STUDENȚESC - 
RAPID 7—2 (2—2>. Autorii go
lurilor : Iorgulescu (min. 4), 
Terheș (min. 21), Coraș (min. 
66), Bozeșan (min. 72), Cristea 
(min. 79 și min. 89), Hagi (min.

85, din lovitură de la 11 m), 
respectiv, Cojocaru (min- 27) și 
Dumitru (min. 31).

■ VICTORIA BUCUREȘTI — 
CHIMIA RM. VlLCEA 3—2 
(2—0). Punctele au fost realiza
te de Săndoi (min. 3 și min. 
36), lordache (min. 89), respec
tiv, Basno (min. 58) și Verigea- 
nu (min. 69). în minutul 85, 
Iordache a ratat o lovitură de la 
11 m.

■ FLACARA - F.C.M. BRA
ȘOV 0—1 (0—I). Golul victoriei 
oaspeților a fost înscris de 
Cramer (min. 7).

B F. C. ARGEȘ — F-C. OLT 
O'— 0.

B CORVINUL - DINAMO 
3—5 (0—1). Golurile echipei

’ bucureștene au fost înscrise de 
Orac (min. 44). Cămătaru (min. 
61 și min. 87, din lovitură de la 
II m). Bălăci (min. 79), Mi-

Un sport în dezbatere: luptele (ni)
Așadar, ne aflăm Ia capătul 

unei dezbateri care, după ecou
rile primite Ia redacție, s-a 
bucurat de audiență la factorii 
vizați, cu responsabilități directe 
în sportul luptelor, cea mai 
bună și mai concludentă dova
dă a efectelor observațiilor cri
tice formulate de noi, vizavi de 
rezultatele slabe obținute, de 
data aceasta, de luptătorii noș
tri, la C.M. de la Budapesta, 
fiind analizele pe care le-a de
clanșat Ja nivelul Biroului fe
deral și al Colegiului central al 
antrenorilor, în urma cărora au 
rezultat o serie de măsuri me
nite să determine o cotitură ra
dicală în acest sport cu mare 
pondere olimpică, o îmbunătățire 
de conținut, a întregii activități 
din acest domeniu. Nu mai re
luăm în discuție bilanțul, rezul
tatele individuale și comporta
rea slabă, sub așteptări, a ceior 
mai mulți dintre sportivi, am 
făcut-o în primele două episoa
de, subliniem însă faptul că și 
in organizarea și desfășurarea 
activității de pregătire pentru 
C.M. s-au produs unele dere
glări, unele scurt-circuite, eu 
efecte negative în procesul an
trenamentelor. A fost ratată, 
parțial, pregătirea de la Piatra 
Arsă, din cauza unor acte de 
indisciplină — neprezentări sau 
lntîrzieri de Ia program — dar 
și ca urmare a întreruperii pre
gătirii pentru că clubul Steaua, 
spre exemplu, a plecat cu lotul 
său într-un turneu peste ho
tare, în care a luat o serie da 
tricolori (Șt. Negrișan, M. Cis- 
mas, V. Andrei, G. Bivolaru...). 
Perturbări în stagiul de pregă
tire au avut loc și din motivul 
că Ia conducerea tehnică s-au 
produs unele schimbări, antre
norul federal, lori Corneanu, 
trebuind să plece la niște 
cursuri organizate de Federația 
Internațională, desigur o ab
sență motivată, dar ea s-a re
simțit in calitatea și eficiența 
pregătirii. Nu putem scuti nici 
cluburile de răspundere pentru 
aceste rezultate submediocre. 
Desigur, acele cluburi cu secții 
In care activează marea majo
ritate a luptătorilor de loturi : 
Dinamo, Steaua, C.S.M. Sucea
va etc. Temelia pregătirii pen
tru acțiunile internaționale și 
rigorile vieții sportive oricît de 
mare preț am pune pe ceea ce 
se face la loturi nu pot fi dis
cutate în afara răspunderii clu
burilor.

Dar să sperăm că atît din 
modul — necorespunzător și, 
desigur, defectuos — în care 
ne-am prezentat la această re
centă ediție a C.M., cit și din 
analizele făcute. în spirit critic 
și autocritic, s-au desprins în
vățămintele necesare, s-a reți
nut ceea ce era de învățat. 
Avem temeiul să credem aceas
ta și dacă privim viitorul prin 
prisma măsurilor stabilite. Di
versitatea, conținutul și seriozi
tatea lor demonstrează că fac
torii implicați au dezbătut

profund și analitic, terne de 
bază ale muncii în sportul lup
telor și că simțul de răspundere 
cu care sînt promovate o serie 
de hotăriri și măsuri — pe cele 
mai importante, de eficiență 
maximă și operativă, le vom 
prezenta în continuare — ne 
dau certitudinea că această dis
ciplină va cunoaște, fără intir- 
ziere, o nouă revitalizare, ilus
trată printr-o prezență și rezul
tate prestigioase în arena internațională.

Evident, pornind de la expe
rimentul făcut Ia luptele libere, 
unde s-a procedat, încă inainte 
cu cîteva luni de momentul des
fășurării C.M., la un proces de 
întinerire a lotului — aici toți 
participanții, șase la număr, au 
fost tineri, de vîrsta junioratu
lui și a eșalonului de ..speran
țe'* — și la luptele greco-roma- 
ne, care ne-au adus, de-a lun
gul anilor, cele mai frumoase și 
strălucite izbînzi, se va trece Ia

strălucitele victorii, titlurile su
preme cucerite de un sportiv ca 
Ștefan Rusu ? El și-a făcut da
toria cu prisosință față de spor
tul românesc și noi toți trebuie 
să-i fim recunoscători și să-i 
acordăm admirația ce i se cu
vine. în cei 12 ani de activitate 
competițională glorioasă, Ștefan 
Rusu a cucerit un titlu de cam
pion olimpic, trei titluri de cam
pion al lumii și patru de cam
pion al Europei, pe panoplia lui 
aflîndu-se 22 de medalii. Dar, 
normal, vine o vreme...

După această digresiune sen
timentală, de la obiectul prezen
tului articol, care sperăm să 
aibă ecoul firesc, ne este mai 
greu să prezentăm lista sanc
țiunilor și a celor sancționați, 
printre ei aflîndu-se și sportivi 
de renume, în revenirea cărora 
ne punem Îndrituite speranțe. 
Pe lingă scoaterea definitivă a 
unora și suspendarea altora din 
loturi, pe o perioadă de 3 luni.

au deja pregătiți înlocuitori de 
nădejde, , prin grija aceleiași 
Federații, acelorași cluburi și 
antrenori. Avem „un schimb 
de miine" valoros, crescut cu 
grijă, rezultat al preocupării 
permanente, a unor tehnicieni 
de aleasă vocație profesională, 
pe care-i știm foarte bine, pri
vind munca de depistare, de 
selecție și promovare în sec
țiile de performanță. La „greco- 
romane" avem o generație care 
promite. în frunte cu Strubert 
Radu. Cărare Petrică, Irlmiciuc 
Ion, Arghira Anton, etc, tineri 
între 18—20 ani, care tot ce-i po
sibil să ne reprezinte la J.O. ’88. 
Același lucru se poate spune 
despre marile „speranțe" de la 
„lupte libere" : Prefit Dumitru 
— campion mondial de juniori, 
Mâțu Gheorghe, Popa Marcel, 
etc. sint din „noul val" care se 
pregătește pentru consacrare in
ternațională. Printre alte măsuri 
se înscrie și metodica elaborată 
recent „Norme și cerințe privind 
pregătirea luptătorilor" difuzată 
în toate secțiile din țară 
care va fi „cartea de că- 
pătîi" a antrenorilor în pro
movarea unei noi metodologii

MĂSURI CHIBZUITE, 
CERTITUDINI DE VIITOR

reîmprospătarea lotului cu forțe 
tinere, cu talente pe care eșa
lonul juniorilor Ie oferă cu ge
nerozitate. Sportivii trecuți de 
vîrsta tinereții, sportivii plafo
nați, cu o mare uzură fizi
că și psihică, ce nu mai pot 
satisface cerințele competi
tivității și care nu mai pot da 
randamenul necesar, nu mai 
pot obține rezultate de valoare 
internațională, orice pregătire 
nemaipulindu-i ajuta, acești 
sportivi vor fi înlocuiți cu ti
neri de reală perspectivă. Sigur, 
este de regretat Ja unii, această 
„retragere" impusă din activi
tatea competițională, o retrage
re lipsită de triumf. Dar ea a 
venit ca o consecință a propri
ilor lipsuri în pregătire și în 
viața sportivă despre eare am 
vorbit mai pe larg în primele 
episoade ale serialului nostru. 
Consemnînd faptele nu sintem 
noi cei care trebuie să ne facem 
mustrări de conștiință că foști 
mari performeri părăsesc sala 
de lupte fără să fie în culmea 
gloriei sportive. Evident, orga
nele de resort — in primul rînd 
Federația, dar și cluburile — 
dincolo de contraperformantele 
și animozitățile de ultimă oră 
înregistrate — vor ști să-i săr
bătorească public pe cei care 
părăsesc, ca sportivi, salteaua 
de lupte. Este și o datorie pro
fesională. dar și una de suflet. 
De pildă, cum s-ar putea uita

care atrage după sine și inter
dicția de a mai participa la 
competiții peste hotare — timp 
bun de meditație pentru ei și 
pentru viitorul lor — conside
răm mai util să vorbim despre 
ceea ce se întreprinde pentru 
infuzia de tinerețe și pentru a 
pune baze solide unei pregătiri 
eare să garanteze că luptele vor 
reveni fără intirziere pe locurile 
fruntașe in ierarhiile internațio
nale. Pentru că, iată, nu-i deloc 
lipsit de importantă să arătăm 
că 0 statistică oficială ne con
feră Jocul trei în lume, prin 
punctele acumulate, la lupte, pe 

‘toate eșaloanele și la toate com
petițiile, după Uniunea Sovieti
că și Bulgaria și inaintea unor 
țări cu strălucite tradiții în a- 
ceastă disciplină. într-un cla
sament național, pe sportul ro
mânesc, luptele ocupă locul 1 
la C.E. și locul 3 la C.M. Cite 
sporturi se pot mîndri cu ase
menea statistici-bilanț ce în
globează talent și desigur con
diții optime de pregătire, dar 
arată, deopotrivă, o muncă in
tensă, tărie de caracter, ambi
ție și dăruire exemplară. însă, 
pentru că timpul nu iartă și 
mai devreme sau mai tîrziu 
sportivi ca Ștefan Rusu (30 de 
ani), Ilie Matei (27 ani), Vasile 
Andrei (32 ani), Ion Zamfir 
(30 ani). Șt. Negrișan (28 ani) 
etc. vor abandona activitatea 
competițională, să arătăm că ei

de lucru pentru toate eșaloa
nele. în această orientare me
todică sint prescrise volumul, 
intensitatea și conținutul fie
cărei lecții dc antrenament. La 
nivelul loturilor naționale se va 
introduce un volum și o inten
sitate de lucru crescute față de 
ce se făcea pînă acum, ilus
trate prin cifra de 7 ore pe zi, 
ceea ce înseamnă 36 de ore pe 
săptămină. Aceste măsuri sint 
impuse și de modificările sur
venite in Regulamentul Federa
ției internaționale de lupte, care 
a introdus noi norme și cerințe 
pentru a ridica gradul de spec
taculozitate al luptelor, pentru 
a promova măiestria sportivă 
și a înlătura procedeele înve
chite. clasice, care stimulau 
lupta pasivă. Racordarea la 
noile modificări și cerințe în
seamnă cunoașterea și aplica
rea lor in practică. O cunoaș
tere a noului sistem de punctaj 
și de penalizare a luptei pasive. 
Nu are rostul să detaliem 
lucrurile pentru cititori — an
trenorii vor face, desigur, a- 
ceasta la antrenamente — dar 
trebuie știut că acele clasice 
„centuri laterale" pentru care 
se acordau 1—2 puncte nu mai 
pot fi executate, în serie, decît 
o singură dată, fiind preferate 
procedee tehnice mai dificile și 
mai spectaculoase, acțiunile de 
mare eficacitate și frumusețe, 
pentru care se atribuie 4—5

puncte, cum sint „supfexul" (ri
dicarea din parter și aruncarea 
peste cap), sau ..rebutul". o 
„centurare inversă" peste cap, 
la fel de spectaculoasă. Dar 
pentru a executa aceste proce
dee dificile trebuie schimbată 
și orientarea, direcția în pregă
tire. Toate aceste noi cerințe se 
au in vedere pentru progra
mele întocmite care sint obliga
torii incepind chiar din această 
lună. Tot mai puțin și, tot mai 
greu puteau face fată acestor 
procedee sportivii mai vîrstnici, 
mai rutinati. cărora le intraseră 
în reflex execuții ce — cum a- 
preciază. astăzi, specialiștii — 
refuzau lupta șl spectacolul. 
Noile generații, mai receptive, 
vor răspunde mai bine acestor 
„inovații" de regulament mai 
întîi că se cere, pentru execu
ția lor. o pregătire fizică supe
rioară. în mod deosebit se va 
insista Pe calitate, adică pe 
forță și viteză. Fără forță ex
plozivă nu se mai poate face 
nimic. De aceea, noua orientare 
metodică a sporit programul de 
lucru.

în sfîșit. analizele făcute au 
determinat schimbări și in sis
temul competițional. Astfel, s-a 
procedat Ia o concentrare a nu
mărului de echipe pe criterii 
valorice și geografice, pentru a 
se reduce cheltuielile de depla
sare, numărul lor. în divizia de 
lupte, reducindu-se de la 40, 
pentru fiecare stil de lupte, la 
numai 28 ! Acestea sint Împăr
țite in trei grupe, două de cite 
9 și una de 10 echipe. Cu echi
pele rămase s-a constituit o 
serie valorică „B“ și ele vor 
participa în competiții grupate 
pe cite 2—3 județe, pentru evi
tarea deplasărilor costisitoare. 
La campionatul național — tur
neele individuale — la toate 
eșaloanele — eliminarea din 
competiție va fi la primul eșec, 
nu ca pină acum, după două în- 
frîngeri. Această nouă preve
dere urmărește să-i determine 
pe sportivi să se pregătească 
foarte bine și să poată fi tes
tate, cu mai multă ușurință și 
fără riscuri, valorile autentice 
cărora să Ii se acorde credit 
pentru promovarea în loturi. 
S-au stabilit nnele măsuri pri
vind dinamizarea $1 eficiența 
practică a muncii membrilor 
Biroului federal și ai Colegiu
lui central al antrenorilor, mă
suri vizi nd creșterea răspun
derii lor, aceștia implicindu-se 
mai mult în rezolvarea proble
melor legate de obiectivele re
dresării luptelor, între altele 
fiind stipulată obligația de a 
participa la antrenamente, de a 
controla și îndruma direct unele 
secții, implicit cu deplasări in 
tară, de a urmări concursurile 
și a-și forma opinii pe baza 
datelor și faptelor concrete, a 
constatărilor proprii. ■>

Există, deci, premise extrem 
de favorabile — forte umane, 
competentă, pasiune și măsuri 
bine chibzuite — pentru o re
vigorare a luptelor, pentru a le 
aduce din nou în prim-planul 
înaltei performante internațio
nale. Ceea ce o dorim din toa
tă inima odată cu urarea noas
tră de succes !

VASILE CABULEA

hăiescu (min. 82). Iar punctele 
formației-gazdă au fost marcate 
de Petcu (min. 55), Mateuț (min. 
65) și Gabor (min. 73).

■ OTELUL - GLORIA BU
ZĂU 1—0 (1—0). Unicul gol al 
partidei a fost realizat de Agiu 
(min. 39).

■ PETROLUL — UNIVERSI
TATEA CLUJ-NAPOCA 1-0 
(0—0). Panctt a Înscris unicul 
gol al jocului în minutul 88.

■ UNIVERSITATEA — JIUL 
PETROȘANI 1-0 (1—0). Golul 
a fost marcat de Irimescu 
(min- 14).

secretar al
— Tovarășe Mihai Ionescu, 

rezumați-ne părerea dum
neavoastră despre compor
tarea echipei de tineret a 
României, in meciul cu Spa
nia, de la Cordoba.

— în general, echipa noas
tră a dat satisfacție, mai ales 
pe planul combativității și, 
intr-o bună măsură, chiar in 
plan tactic. Se simte, insă, că 
jucătorii au lucrat puțin îm
preună, fapt reflectat mai 
ales in omogenitatea forma
ției. Referindu-mă strict la 
joc, aș evidenția, totuși, echi
librul intre compartimente 
din prima repriză, construc
ția acțiunilor de atac spec
taculoase și intervențiile si
gure ale portarului Liliac. în 
repriza secundă, totuși, a 
apărut o scădere de poten
țial, pe fondul insistenței 
gazdelor, in atac. Acest lu
cru a fost posibil și pentru 
că atacanții noștri nu parti
cipă cu convingere la faza 
ințială a momentului apără
rii. Paradoxal, însă, golul în- 
fringerii. venit cu patru mi
nute înaintea fluierului fi
nal, nu a căzut pe fondul 
unei dominări spaniole, ci 
într-o perioadă de relaxare 
a ambelor echipe, relaxare 
care a insemnt pentru noi 
prea multă siguranță că— 
meciul s-a încheiat ! De fapt, 
a greșit tot portarul Liliac, 
care a scăpat o minge ușoa
ră, după un șut fără proble
me, în condiții de neatenție, 
în aceeași măsură, însă, au 
greșit și fundașii noștri, care 
n-au fost aproape de Liliac, 
gata să intervină intr-o ase
menea situație-limită. Păre
rea mea este că un rezultat 
de egalitate era mai echi
tabil.

— Cum priviți capacitatea 
ofensivă a echipei noastre ?

— Vă spuneam la început 
că au existat destule mo
mente în care s-a construit 
bine, reușindu-se acțiuni 
spectaculoase, pericole reale 
pentru poarta adversă. Cred, 
totuși, că aici, la construc
ție, mai avem de lucrat, atît 
în ceea ce privește elabora
rea atacului, încă de la poar
ta proprie, cit și sau mai 
ales in direcția finalizării. 
Ne trebuie deci jucători for
mați să facă față sarcinilor 
duble, atac-apărare, ceea ce 
presupune că atit pregătirea, 
cit și selecția vor continua 
sub semnul unor exigențe 
sporite.

'— In ceea ce privește se
lecția, de acord cu dumnea
voastră, dar cum rămine cu 
chestiunea pregătirii lotului 
de tineret. Perioadele de

R. Fotbal
reunire a jucătorilor nu tint 
■prea scurte și prea puține ?

— Cu siguranță, da și, in 
acest sens, cred că este ne
cesar ca lotul să fie convo
cat de două ori pe lună, la 
mijloc de săptămină, pentru 
o pregătire care să aibă in 
vedere în principal antrena
mentul comun și perfecționa
rea jocului colectiv. La Cor
doba s-au evidențiat. o serie 
de jucători — i-aș aminti pe 
Bănuța, Liliac, Topolinschi, 
Sabău și Mihali —, dar pot 
afirma cu toată convingerea 
că fotbalul românesc dispune 
de o nouă generație de ju
cători talentați, care trebuie 
astfel conduși în pregătire 
incit să progreseze constant. 
Trebuie, de asemenea, asi
gurat un calendar competi
țional adecvat, în scopul 
creșterii competitivității e- 
chipei, posibilă numai in 
condițiile jocurilor interna
ționale cu miză.

— Cîteva cuvinte despre 
cuplul de antrenori ai lotu
lui de tineret.

— Aducerea lui Gheorghe 
Constantin la conducerea lo
tului este o măsură bună, 
după părerea mea. Calm, 
echilibrat, cerebral, el asigu
ră echipei premisele unei 
pregătiri de calitate și ale 
unor evoluții superioare in 
joc. Ca fost atacant, Con
stantin cultivă spiritul ofen
siv, specific și convenabil, 
de altfel, tuturor jucătorilor 
tineri. La rindul său, Staicu, 
ca fost apărător, îl comple
tează bine pe Constantin, pe 
plan tactic și, nu în ultimul 
rind, în calitate de colabora
tor apropiat, mai ales că au 
fost in tinerețea lor... co
echipieri !

— In încheiere, v-am ruga, 
tovarășe Mihai Ionescu, să 
evaluați perspectivele echi
pei de tineret.

— Există, cred, suficiente 
premise pentru construirea 
unei echipe puternice și va
loroase, cum cred mai ales 
că, dincolo de rezultatele 
bune ale formației, obiectivul 
ei principal, și anume crește
rea unor jucători de talie in1 
ternațională, susceptibili de 
promovare in prima repre
zentativă a țării, va fi dus, 
de asemenea, la bun sfîrșit. 
Repet, însă, talenul jucători
lor și capacitatea antrenori
lor trebuie dublate de mun
că în pregătire și susținute 
de un calendar competițional 
pe măsura exigențelor ac
tuale ale fotbalului interna
țional.

Interviu consemnat de 
HORIA ALEXANDRESCU

Rezultatele diviziei B
Rezultate înregistrate in eta

pa a 13-a a campionatului divi
ziei B la fotbal : SERIA I : 
C.F.R. Pașcani — Dunărea 
C.S.U. Galați 1—0 ; Olimpia Rm. 
Sărat — Aripile Victoria Bacău 
2—0 ; Ceahlăul Piatra Neamț — 
F.C. Constanța 0—0 ; F.C.M. 
Delta Dinamo Tulcea — Poiana 
Cimpina I—2 ; Unirea Focșani 
— FEPA *74 Bîriad 2—0 ; _Pra- 
hova C.S.U, Ploiești — C.S. Bo
toșani 3—0 ; Unirea Slobozia — 
F.C.M. Progresul Brăila 1—0 ; 
Steaua Mizil — Minerul Gura

Humorului 4—1 ; C.S.M. Sucea
va — Politehnica Iași 0—0 ; 
SERIA A II-A : Carpați Mîrșa 
— A.S.A. Tg. Mureș 1—1 ; Spor
tul Muncitoresc Slatina — A.S. 
Drobeta Tr. Severin 2—0 ; 
IMASA Sf. Gheorghe — I.C.I.M. 
Brașov I—1 ; Electroputere 
Craiova — Autobuzul București 
2—0; Gaz metan Mediaș —C.S. 
Tîrgoviște 1—0 ; Chimica Tîr- 
năveni — Inter Sibiu 2—0 ; Me
canică Fină Steaua București — 
Gloria Pandurii Tg. Jiu 2—0 ; 
Tractorul Brașov — ROVA Ro
șiori 0—0 ; Progresul Vulcan

București — Automatica Bucu
rești 1—0 ; SERIA A ni-A : 
Politehnica Timișoara — C.S. 
U.T. Arad 4—2 ; Steaua C.F.R. 
Cluj-Napoca — UNIO Satu 
Mare 0—0 ; Strungul Arad — 
Minerul Paroșeni 5—0 ; Olimpia 
Satu Mare — Metalul Bocșa 
3—0 ; Gloria Bistrița — C.S.M. 
Reșița 3—1 ; Dacia Mecanica 
Orăștie — Minerul Cavnic 4—2 ; 
Aurul Brad — C.I.L. Sighet 
5—0 ; Armătura Zalău — F.C. 
Bihor Oradea 0—0 ; Mureșul 
Deva — F.C. Maramureș Baia 
Mare 2—0.

CRONICAnoutăților-----
B Absolut excepțională performanța halte

rofilului român Nicu Vlad, triplu campion 
mondial la Sofia, a încununat cum nu se pu
tea mai frumos încă un an rodnic al școlii 
noastre de haltere. Felicitări! ■ Mats Wilan- 
der a anunțat oficial că nu va fi prezent în 
echipa Suediei, la finala „Cupei Davis" cu 
Australia. Motivul invocat de Mats — pregăti
rea insuficientă. B S-au luat măsuri la nive
lul federației de rugby unde atît secretarul 
responsabil, cit și antrenorul federal au fost 
schimbați. In fine ! Și-acum, să o luăm de 
la capăt, pentru a reclădi o performanță de 
valoare, pe măsura posibilităților școlii româ
nești și a tradițiilor rugbyului nostru ! B In
ternaționalul britanic Mark Hateley, al cărui 
contract cu A.C. Milan expiră la finele aces
tui sezon, a primit oferte serioase de la două 
cluburi... engleze : Arsenal și Liverpool. După 
toate probabilitățile, Hateley se va întoarce 
acasă, cu atît mai mult cu cit nici n-a jucat 
în campionatul italian ultimele cinci partide 
■ Remarcabil bilanțul judo-ului românesc;'la 
Campionatele europene de tineret, unde me
daliile cucerite de Stănică Olteanu, Dragoș 
Bolbose și Florin Lascău vin să confirme se
riozitatea cu care se muncește constant in 
această disciplină și grija pe care conducerea 
federației, în frunte cu secretarul responsabil 
Anton Muraru, o acordă perspectivei. Vn sin
cer bravo! B Grupul american „Goodyear", 
primul fabricant mondial de pneuri, a anunțat 
că va finanța in totalitate întrecerile de for
mula 1, incepind din sezonul viitor ! ■ Aflăm 
că odată cu începerea pregătirilor atletice din 
sezonul rece, unii antrenori n-ar prea fi de 
acord nici cu măsurile federației ți ale condu
ceri C.N.E.F.S. Ni se pare că, in asemenea 
situații, calitatea de antrenori a respectivilor 
poate fi pur șt simplu ridicată ! Oricum, din 
cite am înțeles, conducerea federației nu e 
dispusă să mai facă nici o concesie, ceea ce e 
foarte-foarte bine ! ■ In cadrul unui derby 
din divizia a 3-a a campionatului englez, in
cidentele survenite între suporterii din tribu
ne au condus la arestarea a nu mai puțin de 
90 de spectatori ! ■ A ieșit de sub tipar o nouă 
ediție a lucrării „Jocurile Olimpice. Participa
rea sportivilor români", colectivul de autori 
lărgindu-se la 6, față de cei patru care au 
realizat ediția din 1975. O carte binevenită și 
utilă tuturor iubitorilor de sport, fapt pentru 
care o și recomandăm cu căldură ■ Acciden
tată la genunchiul piciorului sting, tenismana 
americană Chris Evert-Lloyd absentează de la 
„Masters"-ul feminin, început astăzi, la New 
York B Excelentă dezbaterea realizată in pa
ginile ziarului „Sportul" de colegii noștri Di- 
mitrie Callimachi ți Geo Raețchi, pe marginea 
situației din rugby ■ Revista vest-germană 
„Bunte" a efectuat un sondaj pentru a afla 
care este cel mai iubit și mai apreciat sportiv

din R.F. Germania. Numele său este, bineîn
țeles, Boris Becker, care i-a devansat pe bo
xerul Max Schmeling ți pe fotbalistul Franz 
Beckenbauer B Semnalăm seriozitatea cu care 
problemele handbalului românesc au fost ana
lizate și dezbătute în recenta plenară a fede
rației. unde noul președinte al F.R. Handbal, 
Ani Matei, ca și noul secretar responsabil, 
Mihai Marinescu, s-au arătat deciși să re- 
impulsioneze întreaga activitate. Succes ți 
avem deplină încredere ! B Celebrul fotbalist 
Graham Souness, antrenor-jucător la Glas
gow Rangers, a fost operat la tendonul lui 
Achite, medicii precizind că va fi indisponibil 
numai... 30 de zile ! ■ Pentru că am amintit de 
situația unor antrenori din atletism, așteptăm 
ca, odată cu reluarea pregătirilor. Centrul de 
cercetări științifice și Centrul de medicină 
sportivă să ia la rindul lor măsuri pentru o 
mai serioasă sprijinire a activității atletice. 
Și cum. din punctul nostru de vedere, n-am 
spus chiar tot ce aveam de spus în aceste di
recții, vom reveni ! ■ Venind vorba despre 
popularitatea lui Becker în țara sa, să notăm 
că, numai în 1986, numărul tinerilor jucători 
de tenis legitimați a crescut cu... 71 572, cifra 
totală de tenismeni din R.F. Germania ajun- 
gînd astfel la 1,7 milioane ! B Cele 47 de 
puncte inscrise de Magdalena Jerbie, în me
ciul retur din C.C.E., dintre U. Cluj-Napoca 
ș<i Lodz, constituie un veritabil record al bas
chetului nostru feminin. încă un record de 
eficacitate pentru o jucătoare de recunoscută 
valoare internațională ! ■ Binecunoscutul ru
tier cehoslovac Jiri Skoda va evolua pentru 
un sezon sub culorile echipei italiene Ecoflam 
BFB, ale cărei șanse vor crește substanțial in 
întrecerile din 1987 ■ De acord cu opinia că 
întrecerile diviziei noastre de scrimă trebuie 
astfel organizate incit să contribuie mai mult 
la ridicarea nivelului valoric al sportivilor de 
lot B De cinci ori ciștigător al „Turului 
Franței", celebrul ciclist francez Bernard Hi
nault, in virstă de 32 de ani, s-a retras defini
tiv din activitatea competițională, printre cei 
care l-au felicitat cu acest prilej numărindu-se 
și renumitul Jacques Anquetil B Cu prilejul 
meciului de fotbal Spania—România, de la 
Sevilla, conducerea F.R.F. a avut inițiativa de 
a-i invita să efectueze deplasarea ți pe cîțiva 
dintre antrenorii divizionari, între aceștia 
aflindu-se Anghel lordănescu și Florin Hala- 
gian. Invitat a fost, de asemenea, și Mircea 
Lucescu, care a preferat să rămină, însă, 
acasă, pentru a-și pregăti în continuare echi
pa de club ■ Constructorul francez Guy Li- 
gier nu mai este de acord să-i încredințeze 
anul viitor o mașină de formulă lui Jacques 
Laffite, pe de o parte din cauza accidentului 
suferit de acesta în sezonul ’86 ți, pe de alta, 
pentru că Laffite va împlini aurind 44 de ani!

AL. HORIA



idei și acțiuni constructive, novatoare in viața internațională .

Crearea de zone denudearizate 
etapă importantă pe calea 

dezarmării și păcii
„România acționează cu toată hotărîrea pentru dezvoltarea co

laborării și prieteniei cu toate statele din Balcani, pentru transformarea 
Balcanilor într-o zonă a păcii și colaborării, fără arme nucleare și chi
mice. Susținem, de asemenea, realizarea unor asemenea zone în nordul 
și în centrul Europei, precum și pe alte continente".

NICOLAE CEAUȘESCU

Schimb de mesaje la nivel înalt
româno-chinez

Lucrările reuniunii 
Asociației Asiei de Sud

a. n acest sfîrșit de secol 
și de mileniu, omeni
rea este confruntată 
cu un uriaș paradox 
— conviețuirea unei 

civilizații, caracterizată _ prin- 
tr-o dezvoltare deosebită, îm
preună cu uriașele arsenale de 
arme capabile să distrugă de 
mai multe ori planeta Pămînt. 
întregul tezaur de realizări ale 
speciei umane. In acest con
text. armele nudeare repre
zintă o tragică deturnare. îm
potriva omului, a cuceririlor 
științei și tehnicii moderne, a 
capacității umane de a inves
tiga noul. Cele peste 55 600 de 
ogive nudeare existente în 
Întreaga lume. în momentul 
de față, pun procesul de evo
luție a omului sub un mare 
semn de întrebare.

Relevînd caracterul Irațio
nal al actualei curse a înar
mărilor, secretarul general al 
partidului nostru, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, a eviden
țiat în nenumărate rînduri 
imperativul renunțării la pro
ducerea. amplasarea și ame
nințarea cu armele nudeare. 
Subliniind marele pericol pe 
care îl reprezintă scăparea de 
sub control a energiei nudea
re. președintele României a 
arătat în cuvîntarea rostită la 
deschiderea recentei sesiuni a 
Marii Adunări Naționale că 
dezarmarea nudeară poate fi 
realizată prin acorduri ferme 
și angajamente privind eli
minarea rachetelor cu rază 
medie da acțiune din Europa, 
atît de către Statele Unite, 
cît și de către Uniunea So
vietică ; încetarea experiențe
lor nudeare de către toate 
statele care posedă asemenea 
arme ; înlăturarea tuturor 
armelor nudeare de pe con
tinentul european : abandona
rea de către Statele Unite a 
Inițiativei de Apărare Stra
tegică — o variantă spațială a 
confruntărilor nudeare : re
ducerea cu 50 la sută. într-o 
primă etapă, a armamentelor 
strategice ; distrugerea arma
mentelor nudeare din întrea
ga lume. Pornind de la im
portanta deosebită a acestor 
obiective. România socialistă 
consideră că. pentru realizarea 
scopului fundamental al ome
nirii — o viață într-un dimat 
de pace reală — trebuie să fie 
întreprinse șl măsuri ^parțiale, 
de natură
promovarea 
cleare și 
asigurarea 
mental al popoarelor la viață, 
Ja existență liberă și demnă, 
în actualele condiții interna
ționale, extrem de complexe, 
orice inițiativă, cît de mică, 
dar care este îndreptată spre 
destindere, înțelegere și coo
perare trebuie analizată cu 
toată atenția. în acest context, 
țara noastră acționează cu 
consecvență pentru instaura
rea de zone denudearizate în 
Europa ei în alte regiuni ale 
lumii, evidențiind faptul că 
realizarea unor regiuni fără 
arme nudeare și chimice, fără 
baze militare străine, repre
zintă o contribuție de mare 
importantă la edificarea unul 
continent european și a unei 
lumi a securității și pădi.

Aparținînd din punct de 
vedere geografic spațiului 
balcanic. România și-a con- 
oentrat în mod firesc atenția 
asupra acestei regiuni, avînd 
meritul de a fi formulat, cu 
peste un sfert de secol în 
urmă, propunerea vizînd in
staurarea unui dimat de pace.

I

să contribuie la 
dezarmării nu- 

convenționale, la 
dreptului funda-

Teste

ve- 
fie 

nu- 
și a

înțelegere și colaborare în 
Balcani, transformarea aces
teia într-o zonă a bunei 
cinătăți, din Care să 
exclusă prezența armelor 
deare. a bazelor militare 
forțelor armate străine.

După Congresul al IX-lea 
al Partidului Comunist Român, 
care a oferit noi dimensiuni 
întregii activități internaționa
le a tării, ideea denudearizării 
Balcanilor s-a regăsit în toate 
documentele importante ale 
partidului și statului nostru, 
în cuvîntările și luările de po
ziție : ale tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. Rememorăm doar 
tfteva dintre acestea : docu
mentele Conferinței Naționale 
a P.C.R. din luna iulie 1972, 
în care se subliniază necesita
tea continuării eforturilor în 
vederea transformării Balcani
lor într-o zonă de pace, de 
colaborare și bună vecinătate, 
fără arme nudeare sau 
baze militare străine : cu
vîntarea președintelui Nicolae 
Ceaușescu la semnarea Actu
lui final al C.S.C.E. din vara 
anului 1975 ; documentul inti
tulat „Poziția României în 
problemele dezarmării și în 
primul rînd ale dezarmării 
nudeare și instaurării unei 
păci durabile în lume" din 
noiembrie 1975 ; răspunsul gu
vernului român adresat secre
tarului general al Organiza
ției Națiunilor Unite in legă
tură cu studiul asupra chestiu
nii zonelor denudearizate 
elaborat în cadrul Comitetu
lui pentru dezarmare al Na
țiunilor Unite din iunie 1976 ; 
documentul prezentat de țara 
noastră, în anul 1978, la prima 
sesiune spedală a Adunării 
Generale a O.N.U. consacrată 
dezarmării, unde se sublinia : 
„în vederea creării condițiilor 
pentru realizarea dezarmării 
nucleare, România consideră 
necesar să se convină măsuri 
concrete privind crearea unor 
zone de pace și cooperare in
ternațională, în care să nu se 
amplaseze armament nuclear... 
Crearea unor astfel de zone, 
prin consensul statelor inte
resate și in condițiile respectă
rii suveranității lor naționale 
și garantării depline a secu
rității, ar contribui considera
bil la stimularea raporturilor 
între state, ar reduce continuu 
aria răspîndirii pe glob a ar
mamentelor nucleare, ar de
termina condiții tot măi 
propice dezarmării nucleare" ; 
în 1982, la a doua sesiune 
spedală a Adunării Generale 
a O.N.U. consacrată dezarmă
rii. documentul prezentat de 
țara noastră preciza, printre 
altele : „România atribuie o 
mare însemnătate creării de 
zone denuclearizate în dife
rite regiuni ale lumii prin 
înțelegeri între state din re
giunile respective, puterile 
nucleare angajîndu-se că nu 
vor folosi arma atomică și, in 
general, forța împotriva sta
telor care ar face parte din 
asemenea zone" ; în cadrul 
Conferinței la nivel de expert! 
de la Atena din ianuarie- 
februarie 1984, țara noas
tră și-a afirmat dîn nou 
poziția privind eliminarea 
armelor nucleare din Balcani. 
Ca o nouă expresie a consec
ventei cu care tara noastră 
acționează pentru asigurarea 
unei păci durabile în spațiul 
sud-est european, în luna 
decembrie 1985, a fost adopta
tă Declaratia-Apel a pre
ședintelui României Nicolae 
Ceaușescu, și a președintelui 
Consiliului de Stat al Bulga
riei, Todor Jivkov, document

!n care se reafirmă preocupă
rile vizînd înlăturarea arme
lor nucleare și chimice din 
Balcani, făurirea în această 
regiune a unui climat irever
sibil de pace, prietenie și 
bună vecinătate.

în recenta cuvîntare rostită 
în fața Marii Adunări Națio
nale în care a fost prezentată, 
activitatea internațională a 
României privind dezvoltarea 
relațiilor politico-economice, a 
colaborării multilaterale cu 
toate statele, participarea ac
tivă la soluționarea probleme
lor complexe ale vieții mon
diale. prin dialog și negocieri, 
la lupta pentru dezarmare și 
pace în lume, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a mențio
nat din nou că România ac
ționează pentru dezvoltarea 
colaborării și prieteniei cu 
toate statele balcanice, pentru 
transformarea Balcanilor în
tr-o zonă a păcii și coikoerării. 
fără arme nucleare și chimice. 
S-a reafirmat, totodată. în 
context, dorința realizării unor 
asemenea zone în centrul și 
nordul Europei, precum și în 
alte regiuni ale globului.

O dovadă relevantă a spriji
nului larg pe care îl are ideea 
zonelor denudearizate o con
stituie și faptul că mii și mii 
de localități și unități admi
nistrative din numeroase țări 
—, amintim acum doar Japo
nia. Olanda și Marea Britanie, 
— s-au proclamat în mod 
simbolic, prin reprezentanții 
lor aleși, „orașe sau regiuni 
denudearizate", teritorii libere 
de arma nucleară.

De la ideea și propunerile 
de creare a zonelor denudea
rizate și pînă la existenta lor 
in fapt, drumul nu este nici 
ușor și nici scurt. Cu atît mai 
mult cu dt există și unele 
opinii care neagă rolul aces
tora în asigurarea protecției 
Împotriva armelor nudeare. în 
privința continentului euro
pean. în cadrul N.A.T.O. s-au 
făcut unele afirmații potrivit 
cărora, sentimentul de secu
ritate pe care o astfel de zonă 
l-ar genera ar fi iluzoriu, 
deoarece existenta acesteia nu 
va împiedica puterile din 
afară să lanseze rachete în 
Europa centrală său pe dea
supra ei în timpul unui război. 
Este o opinie ce se dovedește 
a fi eronată deoarece, așa cum 
susțin reprezentanții multor 
state, crearea de zone denu
dearizate ar contribui la ne- 
proliferarea armelor nudeare. 
ar îngrădi acțiunile militare 
ale statelor posesoare de ase
menea arme. Cu alte cuvinte 
ar contribui Ia promovarea 
destinderii și a încrederii mu
tuale. la reducerea riscului 
utilizării celor mai distrugă
toare arme cunoscute 
prezent.

în concepția tării 
tre. a președintelui

BEIJING (Agerpres) - Din 
partea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialis
te România, și a tovarășei Elena 
Ceaușescu au fost transmise to
varășilor Deng Xiaoping, Hu 
Yaobang, Zhao Ziyang și Li 
Xiannian cele mai bune urări 
de sănătate, viață îndelungată, 
fericire și de noi succese în ac
tivitatea desfășurată pentru în
deplinirea obiectivelor de mo
dernizare și dezvoltare continuă 
a Chinei populare.

Tovarășului Nicolae. Ceaușescu 
Și tovarășei Elena Ceaușescu 
le-au fost adresate din partea 
tovarășilor Deng Xiaoping. Hu 
Yaobang, Zhao Ziyang și Li 
Xiannian cele mai sincere urări 
de sănătate, fericire, viață înde
lungată și putere de muncă pen
tru construirea societății socia
liste multilateral dezvoltate și 
înaintarea

. munism.
României spre co-

Schimbul de mesaje a avut 
loc cu prilejul primirii de către 
tovarășul Zhao Ziyang, membru 
al Comitetului Permanent al 
Biroului Politic al C.C. al P.C. 
Chinez, premierul Consiliului 
de Stat al R.P. Chineze, a to
varășului Ion Dincă, membru al 
Comitetului Politic Executiv al 
C.C. al P.C.R., prim viceprim- 
ministru al guvernului, pre
ședintele părții române în Comi
sia româno-chineză de colabo
rare economică și tehnică.

în cadrul întrevederii, pre
mierul Zhao Ziyang a evocat cu 
bucurie întîlnirile și convorbiri
le pe care le-a avut cu tovară
șul Nicolae Ceaușescu, în iulie 
1986, exprimînd hotărîrea con
ducerii chineze de a face totul 
pentru realizarea înțelegerilor 
convenite la cel mai înalt nivel, 
pentru dezvoltarea multilaterală 
a raporturilor politice, economi
ce, comerciale, tehnico-științifi- 
ce și pe alte planuri dintre 
România și China.

pentru Cooperare 
Regională

NAȚIUNILE UNITE

Dezbaterile asupra problemei namibiene
REPREZENTANTUL ROMÂNIEI A PREZENTAT 

PE LARG POZIȚIA ȚĂRII NOASTRE

pînă în

noas-
Nicolae 

Ceaușescu. esențial este ca 
propunerile și inițiativele de 
denualearizare să fie materia
lizate prin acțiunea conjugată 
a tuturoT țărilor interesate si 
prin stabilirea de garanții co
respunzătoare din partea pu
terilor nucleare. Este convin
gerea fermă a României so
cialiste că instituirea zonelor 
denudearizate ar însemna un 
pas deosebit de important în 
procesul dezarmării, al cărui 
punct 'vital trebuie să-l con
stituie distrugerea totală a ar
senalelor nucleare, făurirea 
unei lumi fără arme si fără 
războaie, a colaborării rodnice 
între toate națiunile.

ARISTOTEL BUNESCU

Congresul Partidului African al Independenței
din Guineea-Bissau

Mesaj de felicitare adresat de secretarul general al P.C.R. 
secretarului general al P. A. I. G. C.

BISSAU (Agerpres) — Din 
partea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socia
liste România, au fost transmise 
președintelui Consiliului de Stat ■ 
al Republicii Guineea-Bissau, 
Joao Bernardo Vieira, calde fe
licitări pentru realegerea în 
funcția de secretar general al 
Partidului African al Indepen
denței, împreună cu urările de 
sănătate și fericire personală, 
de progres și prosperitate pen
tru poporul din Guineea-Bissau.

Mulțumind, Joao Bernardo 
Vieira a rugat să se transmită 
tovarășului Nicolae Ceaușescu 
un cald salut prietenesc și cele 
mai sincere urări de sănătate și 
putere de muncă, iar poporului 
român succese tot mai mari în

edificarea societății socialiste 
multilateral dezvoltate.

Schimbul de mesaje a avut 
loc cu prilejul primirii de către 
președintele Joao Bernardo 
Vieira a tovarășului Ion Cîrcei, 
membru al C.C. al P.C.R., vice
președinte al Colegiului Central 

a reprezentat 
Român la 
Congres

DELHI 16 (Agerpres). — în 
orașul indian Bangalore s-au 
deschis lucrările celei de-a doua 
reuniuni la nivel înalt a Asocia
ției Asiei de Sud pentru Coope
rare Regională (S.A.A.R.C.), la 
care participă țările membre ale 
organizației — Bangladesh, 
Bhutan, India, Maldive, Nepal, 
Pakistan și Sri Lanka. Sînt exa
minate probleme privind extin
derea colaborării în cadrul 
S.A.A.R.C. în scopul dezvoltării 
economice și sociale a statelor 
membre.

Luind cuvîntul, primul minis
tru al Indiei, Rajiv Gandhi, a 
cerut participanților să adopte 
un apel la încetarea tuturor ex
periențelor cu arme nucleare, 
informează agenția P.T.I, „Dez
voltarea depinde de pace, iar 
tursa inarmârilor distruge eco
nomiile și irosește resurse va
loroase" — a spus el. Toate sta
tele din SA.A.R.C. fac parte din 
mișcarea de nealiniere și în 
consecință elb trebuie să adopte 
o poziție comună in problema 
opririi experiențelor nucleare, 
a subliniat premierul indian. 
Vorbitorul a lansat, totodată, 
țărilor organizației un apel Ia 
acțiuni comune în direcția rea
lizării bunăstării și prosperității 
națiunilor lor.

de Partid, care 
Partidul Comunist 
de-al IV-lea 
P.A.I.G.C.

cel
al

ir
au luat sfîrșit 
de-al IV-lea Con-

lu-La Bissau 
crările celui 
greș al P.A.I.G.C. Joao Bernardo 
Vieira a fost reales în funcția 
de secretar general al partidu
lui. Au fost aleși membrii Comi
tetului Central și ai Biroului 
Politic și s-au adoptat rezoluții 
privind activitatea viitoare a 
partidului.

încheierea reuniunii la 
nivel inalt franco-africane

LOME 16 (Agerpres). — La 
Lome, capitala Republicii Togo- 
leze, s-au încheiat lucrările ce
lei de-a XIII-a reuniuni la ni
vel înalt franco-africane.

în discursul final, președintele 
țării-gazdă, Gnassingbe Eyade- 
ma, a arătat, intre altele, că dez
baterile au reliefat necesitatea 
instaurării unei noi ordini eco
nomice internaționale, a Între
prinderii de măsuri urgente 
pentru înlăturarea dificultăților 
economice ale statelor de pe con
tinent generate de recesiunea 
mondială.

NAȚIUNILE UNITE 16 (Ager
pres) — N. Chilie transmite : 
In plenara Adunării Generale a 
O.N.U. s-au încheiat dezbateri
le asupra problemei Namibiei, 
teritoriu aflat sub ocupația ile
gală a Republicii Sud-Africane, 
care încalcă în mod flagrant re
zoluțiile O.N.U. privind accesul 
Ja independență al poporului 
namibian. Discuțiile asupra a- 
cestei probleme s-au desfășurat 
pe baza unor rapoarte alcătuite 
de Consiliul O.N.U. pentru Na
mibia, organism din care face 
parte și România, și de Confe
rința internațională privind in
dependența imediată a Nami
biei, care a avut loc în iulie, la 
Viena. Rapoartele respective 
prezintă pe larg suferințele, șl 
privațiunile poporului namibian 
ca urmare a oprimării și spo
lierii bogățiilor sale naționale 
de către rasiștii sud-africani, 
lupta desfășurată de poporul 
din acest teritoriu, sub condu
cerea S.W.A.P.O., pentru auto
determinare, independență și o 
viață liberă și demnă, precum și 
activitățile O.N.U. și ale altor 
organisme internaționale avînd 
ca obiectiv urgentarea transpu
nerii în viață a rezoluțiilor Na
țiunilor Unite privind accesul 
neîntîrziat și necondiționat la 
independență al Namibiei.

Luind cuvîntul în dezbaterile 
pe această temă, reprezentantul 
român a înfățișat pe larg pozi
ția țării noastre în problema na- 
mibiană, arătînd că România a 
sprijinit și sprijină multilateral 
lupta de eliberare națională a 
poporului namibian, sub condu
cerea S.W.A.P.O., reprezentantul 
său legitim, și eforturile Orga
nizației Națiunilor Unite pen
tru înfăptuirea cit mai grabni
că a acoesului la independentă 
el Namibiei.

Poporul român, a declarat re
prezentantul țării noastre, și-a

manifestat ferm solidaritatea cu 
lupta poporului namibian pen
tru libertate, pentru exercitarea 
dreptului său inalienabil de a-șl 
hotărî singur destinele, fără nici 
o ingerință din. afară. Aceste 
sentimente de solidaritate depli
nă au fost reafirmate de Româ
nia, de președintele Nicolae 
Ceaușescu, în mesajul trimis re
cent președintelui S.W.A.P.O., 
Sam Nujoma, cu prilejul ani
versării a două decenii de luptă 
a poporului namibian, precum 
și în mesajul adresat celei de-a 
VlII-a Conferințe la nivel înalt 
a țărilor nealiniate.

România socialistă se pronun
ță activ în favoarea adoptării 
unor măsuri hotărite care să 
ducă la urgentarea accesului 
Namibiei la independență, în 
baza rezoluțiilor 385 (1976) și 
435 (1978) ale Consiliului de 
Securitate, pentru o acțiune 
concertată a comunității inter
naționale în vederea înlăturării 
obstacolelor de orice natură 
din calea aplicării planului. 
O.N.U. pentru independenta 
Namibiei.

In spiritul poziției sale de 
principiu, România a adoptat în 
mod consecvent o atitudine de 
condamnare fermă a ocupării 
ilegale a Namibiei, a politicii și 
practicilor de apartheid ale au
torităților rasiste de la Pretoria, 
a sprijinit și sprijină prin toate 
mijloacele lupta justă dusă de 
poporul namibian pentru reali
zarea aspirațiilor sale legitime 
de independență, de libertate șl 
progres social.

A fost exprimată speranța că 
Adunarea Generală va adopta 
măsurile ce se impun, care să 
permită O.N.U. să-și exercite în 
mod plenar responsabilitățile 
asumate pentru ca poporul na
mibian să își poată dobîndi cît 
mai grabnic independența na
țională.

AFRICA AUSTRALĂ

Anul Internațional al Păcii
Noi acțiuni pentru apărarea

BONN 16 (Agerpres) — Con
gresul internațional al oameni
lor de știință, specialiști în bio
logie ce se desfășoară la Ham
burg cu tema „Căile de oprire 
a cursei înarmărilor" a adoptat 
documentul intitulat „Propune
rile de la Hamburg pentru 
dezarmare", elaborat de un grup 
de participanți reprezentînd nu
meroase țări ale lumii, inclusiv 
U,R.S.S. și S.U.A., relatează 
agenția TASS. Autorii docu
mentului evidențiază că o con
tribuție majoră în îmbunătăți
rea relațiilor sovieto-americane, 
a consolidării securității inter
naționale în general ar consti- 
tui-o reducerea arsenalelor stra
tegice de către cele două mari 
puteri, precpm și eliminarea ra
chetelor nudeare cu rază medie 
de acțiune. Se subliniază, de 
asemenea, necesitatea creării în 
Europa de zone libere de arma 
nucleară. Oamenii de știință se 
pronunță, totodată, pentru in
terzicerea și lichidarea totală a 
armei chimice, inclusiv a celei 
binare. Forumul științific, de la 
Hamburg consideră că procesul 
dezarmării trebuie să includă 
și armele convenționale.

vieții pe planeta noastră

TOKIO 16 (Agerpres). — Oa
menii de știință de la Universi
tatea Shinshu din Japonia s-au 
pronunțat ferm împotriva parti
cipării japoneze la programul 
militar american Inițiativa de 
Apărare Strategică (supranumit 
„războiul stelelor**). înfăptuirea 
acestui program militar — au a- 
firmat ei — constituie o trans
ferare a cursei înarmărilor în 
spațiul cosmic și reprezintă o 
creștere a pericolului unui 
război nuclear. De asemenea, a- 
cest program înseamnă o și mai 
mare militarizare a cercetărilor 
științifice. într-o declarație 
semnată de 648 cercetători, oa
menii de știință de la universi
tatea amintită au cerut colegilor 
lor niponi să nu participe la 
realizarea S.D.I.

Omenirea poate să se elibere
ze de amenințarea nucleară nu
mai atunci cînd se va pune ca-

AUSTRIA : 4 tineri din cadrul organizației „Greenpeace" au folosit 
celebra roată din parcul vienez „Prater" drept suport pentru o 
uriașă pancartă in care se exprimă dorința de a trăi intr-un viitor 

eliberat de armele nucleare

PRETORIA 16 (Agerpres). — 
Noi acte de violență ale poliției 
sud-africane au fost înregistrate 
în R.S.A. In orașul Durban, for
țele polițienești au intervenit cu 
brutalitate — folosind arme cu 
alice și grenade cu gaze lacri
mogene — pentru a împrăștia 
un grup de locuitori de culoare 
care participase la o întrunire 
sindicală. O persoană a fost u- 
cisă, iar alte șase rănite, infor
mează agenția Reuter.

După cum se știe prin starea 
de urgență declarată de autori
tățile. minoritare în luna iunie, 
în țară au fost interzise popu
lației africane întrunirile de 
orice fel, poliția avînd dreptul 
6ă aresteze în orice condiții 
așa-zișii suspecți,

PRETORIA 16 (Agerpres). — 
Perpetuarea regimului de dis
criminare rasială în Republica 
Sud-AfriCană, aplicarea legilor 
rasiste, între care și decretarea 
stării de urgență, se reflectă în 
bilanțul tragic de pierderi de 
viețî omenești, în numărul mare 
de persoane, în mare majoritate 
de culoare, aruncate în închi
soare. După cum informează a-

genția U.P.I., care citează surse 
oficiale, numărul celor care 
și-au pierdut viața din septem
brie 1984 pînă acum se ridică la 
aproximativ 2 350 de persoane, 
în marea lor majoritate negri. 
De la instituirea stării de ur
gență, în iunie a.c., numărul ce
lor uciși se ridică la 335, iar al 
persoanelor arestate la peste 
2 000, Aceste cifre sînt însă con
testate de organismele de apă
rare a drepturilor omului din 
R.S.A., care consideră că atît 
numărul celor uciși, cit și al ce
lor în detenție este cu mult mal 
mare decit apare în comunica
tele guvernului rasist de Ia Pre
toria.

WASHINGTON 16 (Agerpres). 
— Guvernul american a anun
țat suspendarea, începînd de du
minică, 16 noiembrie, a tuturor 
legăturilor aeriene dintre S.U.A. 
și Republica Sud-Africană, in
formează agențiile United Press 
International și France Preșse. 
Decizia este conformă legii a- 
doptate recent de Congres pri
vind instituirea unor sancțiuni 
împotriva guvernului rasist de 
la Pretoria.

PE SCURT

păt cursei înarmărilor și se va 
realiza un acord de 
armelor nucleare.

eliminare a

CHILE 16 
sediul din 

Comisiei 
pentru

la Cape Canaveral
La baza de la Cape Canaveral au în

ceput o serie de teste deosebit de impor
tante pentru viitoarele zboruri cu navete 
spațiale, în cadrul cărora se simulează 
acțiunea echipajului în caz de avarie, re
latează agenția United Press Internatio
nal. Astronauții vor acționa în diferite 
ipostaze imaginate, inclusiv în cele lega
te de evacuarea cabinei de comandă in 
caz de explozie sau cind unul sau mai 
mulți dintre ei sint răniți.

Specialiștii de la N.A.S.A. vor să afle 
cit mai exact, in urma acestor teste, care 
sint procedeele de salvare sau de acțiune 
in caz de avarie gravă. O atenție deose
bită se va acorda perioadei de numărare 
inversă, cînd aparatura computerizată 
poate lansa semnale de alarmă privind 
proasta funcționare a unor sisteme sau 
instalații.

Noua serie de experiențe constituie un 
rezultat direct al concluziilor trase in 
urma tragicului accident de la 28 ianua
rie al navetei spațiale „Challenger".

țat Asociația pentru protecția naturii din 
insula Bali, zonă cunoscută pentru plaja 
sa invadată de aceste exemplare ale fau
nei marine. Pe această plajă broaștele 
țestoase își depuneau totdeauna ouăle. 
In prezent ele sînt capturate in număr 
tot mai mare, atît pentru came, cit și 
pentru carapace.

In scopul protejării acestor exemplare

..Monet în Olanda"

Broaște țestoase
Broaștele țestoase din apele indone

ziene se află in curs de dispariție, a anun-

r r
ale faunei ecuatoriale autoritățile indo
neziene au declarat zona de plajă a insu
lei Bali „rezervație naturală".

Revenire
Gregory Peck, interpretul unor roluri 

memorabile și actor preferat al lui Hitch
cock și Minnelli, revine pe platourile 
de filmare după o absență de șase ani. El 
va interpreta rolul unui președinte al 
S.U.A., alături de Jamie Bee Curtis, fiica 
lui Tony Curtis. Gregory Peck are 70 de 
ani, iar partenera sa de film cu 40 de ant 
mai puțin...

Pînă la 4 ianuarie anul viitor la Am
sterdam va rămine deschisă expoziția in
titulată „Monet in Olanda". In cadrul 
acestei expoziții sint prezentate lucrări 
executate de marele pictor impresionist 
în timpul șederii sale in „țara lalelelor", 
in 1871 și 1886. Deschisă la 17 octombrie, 
expoziția a primit deja un număr record 
de vizitatori — peste 50 000. Lucrările 
pictorului francez — spun organizatorii 
— sint deosebit de sugestive pentru evo
luția artistică a lui 
plăcut peisajele din

Monet, căruia i-au 
această țară.

lăcusteRoi de
Un roi de lăcuste 

giunea Kigoma, din Tanzania, consti
tuind un pericol și pentru zonele înveci
nate. Subliniind că 'fenomenul se petrece 
la numai o lună de zile după campania 
de combatere a lăcustelor, desfășurată în 
majoritatea regiunilor țării, autoritățile 
de resort de la Dar es Salaam au decis 
trimiterea unor echipe de experți pentru 
a determina gradul de infestare a locu
rilor unde s-a anunțat invazia și măsu
rile de protecție ce se impun.

Se menționează că în prezent cel puțin 
14 țări de pe continentul african au de 
lupiat împotriva apariției insectelor de
voratoare ale culturilor agricole, in timp 
ce alte 20 de țări sint expuse riscului 
unei asemenea calamități.

roșii au invadat 
Tanzania,

re-
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SANTIAGO DE 
(Agerpres). — La 
Santiago de Chile al 
Economice a O.N.U. 
America Latină (C.E.P.A.L.) 
s-au desfășurat lucrările unui 
seminar regional organizat in 
cadrul manifestărilor prilejuite 
de Anul Internațional al Păcii, 
proclamat de O.N.U., informea
ză agenția I.P.S.

Secretarul executiv permanent 
al C.E.P.A.L., Norberto Gonza
lez, a sugerat țărilor latino-a- 
mericane o reducere a cheltuie
lilor militare pentru a orienta, 
resursele devenite astfel dispo
nibile în vederea realizării o- 
biectivelor urgente ale păcii și 
dezvoltării. Evocînd rolul O.N.U. 
în menținerea păcii mondiale, 

, el a relevat necesitatea de a se 
defini dacă „oprim cursa înar
mărilor sau înfruntăm pericolul 
distrugerii umanității".

TOKIO 16 (Agerpres). — Pri
marul orașului Hiroshima, asu
pra căruia a fost aruncată pri
ma bombă atomică — ceea ce 
a cauzat moartea a 140 000 de 
locuitori — a trimis Ambasadei 
Statelor Unite la Tokio un pro- 
test’'împotriva experienței nu
cleare efectuate de S.U.A. vi
neri, la poligonul din Nevada.

LONDRA 16 (Agerpres). — La 
Blackpool au început lucrările 
Conferinței anuale naționale a 
celei mai importante organizații 
antirăzboinice din Marea Brita- 
nie — „Mișcarea pentru dezar
mare nucleară*1.

Deschizînd lucrările acestui

forum, președintele organizației 
Paul Johns, a adresat un apel 
la intensificarea eforturilor in 
direcția dezarmării nucleare.

TOKIO 16 (Agerpres). — Din 
Sapporo a luat startul „Ștafeta 
Păcii", care a fost organizată de 
fondul U.N.I.C.E.F. sub deviza 
„Dați planetei o șansă — copiii 
au nevoie de pace !“ Pe terito
riul Japoniei înainte de a a- 
junge la Sapporo, ștafeta a 
cut prin orașele Hiroshima 
Nagasaki.

Duminică, „Ștafeta Păcii" 
ajunge la Tokio.

tre- 
?i

va

MANILA 16 (Agerpres). 
„Flacăra Păcii", care face 
conjurul Pămîntului purtată 
sportivi, manifestare simbolică 
în cadrul 
al Păcii", 
Momentul 
tr-o mare 
participat 
meni, în prezența președintelui 
țării, Corazon Aquino — infor
mează agenția China Nouă. A- 
dresîndu-se celor prezenți în ca
drul unei festivități, Corazon 
Aquino a lansat un apel la ac
țiuni în direcția menținerii pă
cii, subliniind necesitatea impe
rioasă de a li se asigura copiilor 
lumii condițiile de a crește și 
trăi în pace.

Pînă în prezent „Flacăra Pă
cii" a străbătut 40 de capitala 
ale lumii ; ea nu se va stinge 
nici ziua nici noaptea, de-a lun
gul itinerarului pe care îl ur
mează pînă la sfîrșitul lunii de
cembrie, cînd va sosi în fața se
diului Națiunilor Unite, la New 
York, unde vor avea loc mani
festări sub deviza „Să oferim 
pacea copiilor lumii

în
de

„Anului Internațional 
a ajuns la Manila, 
a fost marcat prin- 
adunare la care au 
peste 50 000 de oa-

• LA BOGOTA s-au deschis 
lucrările Congresului de consti
tuire a Centralei Unitare a 
Oamenilor Muncii (C.U.T.) din 
Columbia — informează agenția 
Prensa Latina. Noua organizație 
sindicală va reuni 75 la sută din 
oamenii muncii columbieni, cu- 
prinzînd federații regionale și 
pe sectoare industriale. Ea va 
avea un caracter democratic și 
progresist.

într-o declarație, liderul sin
dical Gilberto Morales a arătat 
că prin constituirea C.U.T. se va 
marca un pas important pe ca
lea creării Centralei Unice a 
Oamenilor Muncii din Columbia.
• INTR-UN INTERVIU a- 

cordat agenției United Press In
ternațional. ministrul cipriot de 
externe. Gheorghios Yacovou, a 
apreciat că organizarea unei 
conferințe internaționale sub 
auspiciile O.N.U. ar constitui 
calea cea mai bună pentru re
glementarea pe cale pașnică a 
situației din insulă. Este nece
sară o conferință internațională 
deoarece Ciprul constituie o 
problemă internațională, a pre
cizat, în context, ministrul ci
priot.

înființarea Organizației 
Internaționale a Lemnului 

Tropical
In scopul coordonării efortu

rilor pe plan mondial în vede
rea realizării unui echilibru în
tre conservarea și consumul de 
lemn, tropical, un număr de 41 
de țări, între care 18 producă
toare și 23 consumatoare, au a- 
juns — după cum relatează a- 
genția China Nouă —, după mai 
mulți ani de negocieri, la un a- 
cord cu privire la înființarea u- 
nei organizații internaționale a 
lemnului tropical (I.T.T.O.), 
care își va avea sediul la Yoko
hama (Japonia).

Organizația își începe activi
tatea într-o etapă în care pădu
rile tropicale din lume se reduc 
într-un ritm rapid, ca urmare 
atît a tăierilor masive, cît și a 
extinderii urbane, a măririi su
prafețelor pentru agricultură, ca 
și a construcțiilor unor mari 
centrale hidroelectrice și chiar 
a amenajărilor miniere. Exper- 
ții apreciază că aceste păduri ar 
putea să dispară în următorii 50 
de ani, dacă actuala tendință nu 
este stopată.
• TRIBUNALUL popular an- 

tisomozist din Managua l-a con
damnat la 30 ani închisoare pe 
cetățeanul american Eugene Ha- 
senfus pentru acte de terorism, 
precum și pentru încălcarea le
gii privind ordinea și securita
tea publică, Informează agenții
le internaționale de presă.

Hasenfus a fost capturat la 5 
octombrie, după ce avionul său 
fusese doborît deasupra terito
riului nicaraguan în timp ce 
transporta material militar a- 
merican destinat grupărilor 
contrarevoluționare.

Acord internațional privind 
reducerea gazelor toxice
In cadrul reuniunii cu privire 

la mijloacele de combatere a 
poluării aerului pe continentul 
european, care se desfășoară la 
Geneva, a fost realizat un a- 
cord între cele 34 de state 
participante privind reducerea 
emisiunilor de gaze toxice In
dustriale si de gaze de eșapa
ment. Desfășurată sub auspiciile 
Comisiei Economice O.N.U. 
pentru Europa (C.E.E./O.N.U.), 
reuniunea a plecat de la con
statarea că a crescut nivelul 
poluării aerului pe continent, 
dincolo de granițele unei sin
gure țări, cu urmări nefaste 
pentru vegetația și structura 
solului. Această deteriorare a 
echilibrului ecologic poate avea 
consecințe negative pe termen 
lung, inclusiv pentru sănătatea 
oamenilor.

în cadrul lucrărilor, partici
pants au convenit ca emisiile 
de gaze sulfuroase să se redu
că cu 30 la sută în 1993 față 
de 1980.

• „RĂZBOIUL COMER
CIAL" cu produse agricole din
tre S.U.A. și țările membre ale 
Pieței comune va cunoaște noi 
episoade în curînd. în condițiile 
în care există puține șanse de 
soluționare a disputelor, a de
clarat O oficialitate americană, 
citată de agenția Reuter. Se re
amintește că cele două părți au 
realizat un acord interimar, pe 
un an, în cursul lunii iulie pri
vind schimburile de anumite 
produse agricole, urmînd ca în
tre timp să fie căutate căile 
pentru o soluție definitivă. Ofi
cialitatea americană și-a expri
mat însă scepticismul In legă
tură cu posibilitatea realizării 
acestui acord. întrucît nici una 
dintre părți nu a prezentat o 
soluție realistă de compromis.
• PROVINCIILE SUDICE din 

Sierra Leone sînt cuprinse de o 
adevărată ..febră a diamante
lor". Mii de căutători de dia
mante au sosit aici pentru a 
descoperi pietrele prețioase In 
unele zăcăminte aluvionare din 
provincia Pudjehoon. Luate prin 
surprindere, autoritățile au 
instituit un control strict asupra 
extracției de pietre prețioase. 
Pentru extragerea diamantelor 
va fi nevoie de acum încolo de 
un permis oficial din partea fo
rurilor competenta
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